
Четвъртък
15 юли 2010, брой 132 (4943)

цена 1.50 лева

В хазната са постъпили 
64 млн. лв. от дългове от 
фирми и граждани, каза 
Красимир Стефанов

USD/BGN: 1.53966   

-1.05% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.27030  

     +1.07% 
Българска народна банка

Sofix: 364.82 

    +0.89%
Българска фондова борса

BG40: 104.47   

+1.35%
Българска фондова борса

Компании  ▶ 13
КФН блокира 
общото събрание на 
“Полимери” 
Одиторът на компанията е 
отказал да завери доклад 
на дружеството за 2009 г. 
Това прави невъзможно 
гласуванията на ОСА

Новини ▶ 9
Новини ▶ 6 
Със 133% скачат 
събраните 
просрочия от НАП 

Компании ▶ 12-13
Борсата променя 
правилата на 
индексите     
Отпадане от Sofix заплаш-
ва КТБ, ОЦК, “Трейс”, 
“Спарки” и “Еларг”. Петте 
компании не отговарят на 
някои от новите критерии 
за участие в  индекса

Мирослав Найденов  
започва война с  
некачествените  
храни

Коментар ▶ 2
Лятото преполови, 
а какво става  
с отпуските  
У нас вече стана правило за-
ради известен брой частни 
случаи, които по някакъв 
начин ощетяват бюджета, 
да бъдат наказвани всички 
граждани

Компании ▶14
Над 1.5 млрд. лв. 
трябват за водата  
в София 

Над 1.5 млрд. лв. са нужни 
за цялостна реконструкция 
на водопроводната мрежа 
в София, съобщи Добро-
мир Симидчиев, директор 
“Капиталови дейности” в 
“Софийска вода”

Новини ▶ 6
ЕК готова на 
компромис за 4 
проекта по ИСПА

Брюксел изрази готовност 
да преразгледа съдбата на 
4-те проблемни проекта по 
ИСПА, свързани с изграж-
дане на водните цикли в 
градовете Варна, Шумен, 
Балчик и Смолян, каза 
Томислав Дончев

Новини ▶ 7
68% от българите 
не искат да работят 
след пенсия
 Само 34% са сигурни, 
че ще покрият  
новите изисквания за 
осигурителен стаж, 
сочи проучване на 
НЦИОМ

Опит 
за изсветляване 

на Онлайн хазарта

Промените в Закона за хазарта ще се опитат да вкарат правила 
и в залагането през интернет. Никой не знае точно колко сайта 

се занимават с хазарт и какви са приходите им  ▶ 4-5

Илюстрация: Вихър Ласков
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Сряда
14 юли 2010, брой 131 (4942)

цена 1.50 лева

“Големите длъжници 
ще получат до 3 години 
лишаване от свобода”, каза 
Тотю Младенов

USD/BGN: 1.55607

+0.02%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.25690  

     -0.02%
Българска народна банка

Sofix: 361.59   

    +0.04% 
Българска фондова борса 

BG40: 103.08    

-0.78%
Българска фондова борса

Новини ▶ 9
Новини ▶ 6
Затвор за 
неплатени 
осигуровки

Компании  ▶ 13
Още седем фирми 
ще чистят София 
от есента
“Титан” ще събира бок-
лука в 9 столични района. 
Още преди отварянето на 
ценовите оферти бяха ди-
сквалифицирани 6 от 14-те 
участника

Компании ▶ 12
И „Алма тур” 
ще погаси дълга си 
предсрочно
Туроператорът трябва-
ше да плати 500 хил. EUR 
главница на 16 август 2010 
г. Компанията обаче иска 
да изплати всичките оста-
ващи 4 млн. EUR

Новини▶ 8-9

ЕС започна наказателна 
процедура за свръхдефицит

На България се препо-
ръчва да свие дефици-
та си с 0.75 процентни 
пункта до 2011 г., каза 
финансовият минис-
тър Симеон Дянков в 
Брюксел

Коментар ▶ 2
Happy 
Birthday, Mr. 
Djankov!
За 40-ия си рожден ден (на 
13 юли) финансовият ми-
нистър получи специален 
подарък от Брюксел - про-
цедура по свръхдефицит. 
Защото правителството не 
успя да премести достатъч-
но дупки от колана

ЕРП-тата завишават разходи 
чрез изнесени дейности

Установените в одита 
на ДКЕВР нарушения 
няма да доведат 
до отнемане на 
лицензи, каза шефът 
на комисията Ангел 
Семерджиев

Новини▶ 7 Компании ▶ 11
Total и Anadarko 
искат да търсят 
нефт у нас
Правителството в 
момента събира заяв-
ления за дълбоководно 
сондиране в блока 
„Силистар”, който е 
разположен на 6940 кв. 
км в южната част на 
българската акватория

НевъзможНа
коНкуреНция
Общини и държавни институции масово нарушават Закона 
за обществените поръчки, с което лишават бизнеса от равни 
условия при търговете. За първото полугодие в Комисията 
за защита на конкуренцията са постъпили над 500 жалби, 
което е почти два пъти повече в сравнение с 2008 г.  ▶ 4-5

ЕС дава още 
150 млн. EUR 
за АЕЦ 
"Козлодуй"

Мнения

По темата “Colliers: 
21% от офис площите в 
София са без наематели”. 
Причина да не се заемат 
офис площите не е само в 
икономическата ситуация, 
а и в неадекватността на 
предложенията. В новите 
офис сгради се предлагат 
само доста големи площи 
например 400 кв. м, 250 кв. 
м, които са неделеми. Съще-
временно по-малки фирми 
търсят офиси около 100 кв.

невена 
 

Процентът на неза-
етите офис площи ще се 
увеличава. Не може да се 
строи толкова много и да 
се очаква, че сградите ще 
се пълнят. Толкова фирми 
фалират или са на ръба, не 
може да се очаква, че ще 
плащат куп пари за офиси. 

димитър

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 30 млн. лв. потънаха 
по пътя за Драгалев-
ци. Пътната връзка 
пропадна въпреки 

обещаните 10 години 
гаранция от изпълнителя 
“Главболгарстрой”

2Качеството на 
туризма в България 
куца според унгарския 
посланик. Унгарците 

избират Турция, защото у 
нас цените са високи

3 Тотю Младенов: 
Овладяхме без-
работицата. За 
една година след 

проверките на трудовите 
инспектори са изплатени 
забавени заплати за 60 
млн. лв.

Лятото преполови, а
какво става с отпуските

Докато правителство, прези-
дент и управляваща партия 
мъдруват върху казуса с натру-
паните отпуски, лятото препо-
лови. Някои отдавна излязоха 
във ваканция и се подчиниха на 
повика да си изчистят почивните 
дни от предишни години. Тези, 
на които почивката им предстои, 
се чудят за коя година все пак да 
си пуснат отпуск - за предишна 
или, както препоръча шефът на 
НОИ Христина Митрева, първо 
за тази година.

Практиката показва, че в 
много фирми отделите за 
човешки ресурси не смятат да 
се съобразят с препоръките на 
НОИ. Просто защото все още 
няма обнародван законов текст, 
от който да става ясно какви са 
новите разпоредби. За тях не 
е достатъчно изявлението от 
парламентарната трибуна, че ако 
хората първо започнат да чистят 
отпуските, натрупани до края на 

У нас вече 
стана пра-
вило заради 

известен брой част-
ни случаи, които 
по някакъв начин 
ощетяват бюджета, 
да бъдат наказвани 
всички граждани

коментар

 държавните служители са натрупали най-много отпуска от предишни години  СНиМКа БОБи ТОшеВ▶
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Гръцката компания “актор”, чийто представител за 
България е Никос Хаджитеодосиу, подписа договор с 
агенция “Пътна инфраструктура” за строежа на лот 3 от 
магистрала “Тракия”. “актор” предложи най-ниската цена за 
изграждането на отсечката. 

Подробности на стр. 14

имунизациите на бебета срещу хепатит Б може да се заба-
вят с няколко месеца заради проблеми с доставките. Здрав-
ното министерство тепърва трябва да обяви обществена 
поръчка за доставката на ваксини. Според данните налич-
ните количества са достатъчни за първата имунизация 
до 24 часа след раждането, но следващите вероятно ще се 
отлагат.

Мила кисьова
mkisiova@pari.bg

2009 г., може да загубят дни-
те, които им се полагат за тази 
година. Причината е, че от 2010 
г. вече няма да се позволява прех-
върляне на отпуск за следваща 
година. В други компании пък 
обясняват, че софтуерът им бил 
така устроен, че пускал хората 
във ваканция по възходящ ред 
на годините. Иди обяснявай, че 
ще ти изгори отпуската за тази 
година!

Най-съобразителни обаче се 
оказват ръководителите в дър-
жавната администрация - същи-
те, които години наред изобщо не 
са държали сметка защо техните 
служители не излизат в отпуск. 
Инструктирани и прилежни, те 
много преди законопроектът да 
започне да се гласува в Народ-
ното събрание, са направили 
графици за излизане в отпуск на 
чиновниците, като, разбира се, 
първо се чистят дните за тази 
година. 

У нас вече стана правило зара-
ди известен брой частни случаи, 
които по някакъв начин ощетяват 
бюджета, да бъдат наказвани 
всички граждани. 
Ето последните пресни примери:
- Заради 10-15% фалшиви бол-
нични листове сега патят всички, 
които наистина се разболяват и  
получават по-малки обезщетения.
- Самоосигуряващите се пък 
съвсем скоро ще бъдат прину-
дени да ползват обезщетения за 
болнични и майчинство само 
върху доход от 420 лв., неза-
висимо че може да получават 
и да искат да се осигуряват на 
четворно по-високи доходи. Не 
ги успокоява обещанието, че на 
другата година, когато си подадат 
данъчната декларация, ще им 
доизплатят обезщетенето, ако 
обявят по-високи доходи.
- Номерът с отпуските пък е на 
път да лиши много българи от 
тазгодишните им платени дни за 
почивка. 

Това, което обединява всички 
тези случаи, е, че  “виновникът” 
е този, който би трябвало или да 
разпише ясни правила, които да 
не допускат  заобикаляне, или да 
контролира тяхното спазване. 
В първия случай куца контролът 
върху издаването на болнични 
листове, както и координацията 
между здравната каса, НАП и 
НОИ. При втория случай, ако 
имаше различни осигурителни 
прагове за различните свободни 
професии, нямаше да има още-
тени. В третия случай е налице 
пълно безхаберие от страна на 
държавната администрация. Тя 
си е гласувала не само двойно 
по-дълъг годишен отпуск от 
този на другите граждани, но и 
години наред ръководителите във 
ведомствата не са упражнявали 
никакъв контрол защо хората 
не си ползват почивките. Нещо, 
което в една добре менажирана 
частна компания никога няма да 
се случи. 
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 Сергей Станишев излиза от сградата на нСлС, където му беше предявено обвинението▶

цитат

Ясно ми е какъв човек е 
Алексей Петров, от коя 

страна на барикадата стои и какво 
е работил против държавата 

Число на деня

3.5 
млрд. USD е платила досега компанията BP за почиства-

нето на петролното петно в Мексиканския залив. Според 
експертите разходите може да достигнат и 60 млрд. USD

▶ 
 цветан цветанов по обвиненията  

на Петров за изчезнали документи от досието му

Социалната система и източването й
Министерството на 
труда решило да забра-
ни на самоосигурява-
щите се да се самооси-
гуряват (освен върху 
минимален доход). Така 
щяло да бори източ-
ването на социалната 
система. А доскоро 
основна цел беше точно 
обратното -  
да се принудят само-
осигуряващите се да 
плащат повече. Явно се 
действа прибързано.

С това не искам да 
отричам, че има много 
голям проблем с източ-
ването на социалната 
система. Напротив, 
проблемът се знае от 
години. И решението се 
знае от години. Но не се 
прилага.

Нека си представим 
един човек, който 9 
години работи в сивата 
икономика и се осигу-
рява върху минимален 
доход. На десетата 
година се осигурява 
върху максималния 
доход. Нека си предста-
вим друг човек, който 
10 години чинно си 
плаща всички осигу-
ровки. При осигурител-
но събитие (например 
майчинство) в 11-ата 
година и двамата 
получават максимално 
обезщетение. 

Може 90% от времето 
да укриваш доходи 
и пак да получаваш 
максимално обезщете-
ние. Е, тогава, кой е луд 
да плаща, щом и без да 

плаща, може да полу-
чи? Плащаш една годи-
на двадесет и няколко 
процента осигуровки 
като самоосигурен - и 
след това получаваш 1 
година 90% от дохо-
да като обезщетение. 
Печалба от неколкосто-
тин процента. При това 
положение как няма да 
има източване на соци-
алната система?

Решението е просто -  
размерът на обез-
щетението трябва да 
зависи от декларирания 
осигурителен доход за 
повече години. Не да се 
вземат само последните 
няколко месеца или 
година - а да се взема 
по-дълъг период от 4-5 
години. Тогава стимул 

за източване няма да 
има. И който си плаща 
осигуровките, ще по-
лучава повече от този, 
който укрива.

Друго проблемно 
предложение на трудо-
вото министерство е да 
се даде лихвена вакан-
ция за задължения по 
осигуровки, натрупани 
до края на 2010 г. Пър-
во, това възнаграждава 
нередовните платци 
и наказва редовните. 
Второ, това стимулира 
фирмите и гражданите 
да спрат да плащат оси-
гуровки тази година. За-
що да плащаш сега, след 
като можеш да платиш 
догодина, и то без да ти 
наложат лихва? По-си-
гурен начин за издънва-

не на бюджета едва ли 
има. Между другото не 
е ясно защо се дава срок 
за плащане през 2011 
г., след като сега, през 
2010 г., има бюджетни 
проблеми?

Третото предложение 
е свързано с пенсиони-
рането и вдигането на 
осигурителния стаж. 
Уж се твърдеше, че 
България имала най-до-
брия пенсионен модел, 
а сега се вземат спешни 
мерки за спасяването 
му от фалит. Не е ли 
крайно време да се 
признае - пенсионни-
ят модел е сгрешен и 
трябва да се промени из 
основи. Разходопокрив-
ният модел не работи. 
Трябва ни капиталов.

Размерът на 
обезщетение-

то трябва да зависи 
от декларирания 
осигурителен доход 
не само през послед-
ната година 

коментар

СниМка Марина ангелова

деловодител

Станишев стана обвиняем
Бившият премиер 
обяви, че става 
въпрос за 
политическа  
поръчка

Прокуратурата повдиг-
на обвинение на бившия 
министър-председател 
Сергей Станишев заради 
изчезването на секретни 
доклади от деловодството 
на Министерския съвет. 
Предложението на обви-
нението е Станишев да 
бъде глобен. Той определи 
случая като политическа 
поръчка.

Запушване на устата
„Никой няма да ми запуши 
устата да говоря това, ко-
ето мисля, и да изразявам 
несъгласие с политиката 
на това правителство”, 
коментира Станишев на 
излизане от Национал-
ната следствена служба. 
Той използва случая да 
отправи отново обвинения 
към политиките на прави-
телството, което според 
него води страната към 
финансов срив, а хората 
към просешка тояга. 

деловодителят
Бившият премиер заподоз-
ря, че обвинението срещу 
него е „зрелище”, което 
цели да отвлече внимание-
то на обществото. „Дос-
та е нелепо един  бивш 

министър-председател да 
бъде съден като деловоди-
тел, макар и на секретно 
деловодство”, коментира 
Станишев.

история с доклад
В края на миналата година 
стана известно, че сек-
ретен доклад на ДАНС е 
изчезнал от деловодството 
на правителството. Слу-
чаят беше оповестен от 
премиера Бойко Борисов в 
деня, в който въпросният 
документ му беше доне-
сен от Алексей Петров ка-
то „лоялен гражданин”. В 
момента Петров е в ареста 
и е съден за ръководството 
на престъпна група, която 
е имала широк спектър на 
действия. Справката беше 
за лица и кръгове, оказва-
ли деструктивно влияние 
върху министри. Впослед-
ствие докладът изтече в 
интернет и от него се ви-
дя, че в ДАНС действат 
различни лобита. 

Без мярка
Според данните на проку-
ратурата подобна съдба са 
имали още шест докумен-
та по време на мандата на 
тройната коалиция. Общо 
три са на ДАНС, два на 
МВР и по един на Минис-
терството на отбраната и 
от НАТО. На Станишев 
не е наложена мярка за 
неотклонение.

Филипа радионова

Георги ангелов, 
старши икономист в “отворено 
общество”
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Изсветляването на онлайн 
хазарта е една от основ-
ните идеи, залегнали в 
новия Закон за хазарта, 
чието обществено обсъж-
дане тече в момента. Това 
коментира за в. “Пари” 
председателят на Държав-
ната комисия по хазарта 
(ДКХ) Калоян Кръстев. 
Няма точна статистика 
нито колко компании опе-
рират в този сектор, нито 
какви са приходите им. 

Причината за това е 
проста - онлайн хазартът 
в която и да е от формите 
му (залагания на спортни 
състезания или традици-
онни казино игри) не е 
дефиниран в действащо-
то българско законода-
телство, което позволя-
ва на всекиго да развива 
подобна дейност, без да 
бъде следен от регулатор-
ни органи. Причината е, 
че актуалният в момен-
та Закон за хазарта е от 
1999 г., когато интернет 
в България е бил доста 
далечно понятие. Това по-
ставя играчите в сектора в 
равностойно положение, 
смятат от ДКХ. 

Промени
Новият закон за хазарта 
обаче въвежда и дистан-
ционните игри като поня-
тие в българската правна 
рамка и упълномощава 
агенцията да извършва ре-
гулаторна дейност върху 
сегмента. 

В определението за 
дистанционни игри обаче 
влизат не само сайтовете, 
предлагащи залагания, а 
всички други видове мул-
тимедиен хазарт, уточня-
ват от комисията. 

Ако той бъде приет в 
сегашния му вид, ком-
паниите, които искат да 
предлагат залагане през 
интернет, ще бъдат подло-
жени на сурови критерии 
- също като онлайн играл-
ните зали в момента. 

Едно от основните  
изисквания ще бъде нали-
чието на поне един сървър 
на сайтовете, предлагащи 
онлайн хазарт, на терито-
рията на страната, както и 
регистрация на домейн в 
зоната .bg, пише в новия 
закон. 

Сега на практика всеки 
може да преведе сайта си 
на български и да предлага 
залагане на територията на 
България, казват от ДКХ. 
Това обаче не превръща то-
зи вид сайтове в законни. 

Онлайн операторите 
ще трябва да разполагат 
и с поне един пункт за  
приемане на залози и из-
плащане на печалби във 

всяка административна 
област в страната, както 
и във всеки район в гра-
довете с районно деление, 
както и сметка за депози-
ране на залози и изплаща-
не на печалби в банка на 
територията на България 
(повече за промените  виж 
инфографиката). 

Паралелно с това сайто-
вете за хазарт и играчите 
в тях ще бъдат подложени 
на регистриране, а опера-
торите ще трябва да запла-
щат такси за извършването 
на дейността си и данъци 
върху печалбите си - както 
е в традиционните игрални 
зали. 

В момента никой не знае 
какви точно са оборотите на 
тези сайтове, които нашу-
мяха особено много покрай 
Световното първенство по 
футбол, приключило в края 
на миналата седмица. А и 
преди това. 

На практика всички го-
леми играчи рекламираха 
активно дейността си в 
различните онлайн медии, 
посветени на Мондиала, 
което също не е незакон-
но, просто защото не е 
дефинирано в правната 
рамка. По принцип обаче 
рекламата на хазартна дей-
ност у нас противоречи на 
закона. 

Според данни на ГДБОП 
отпреди година през раз-
личните интернет сайто-
ве за залагания са минали 
около 1.5 млрд. лв. “мръсни 
пари”. Никой обаче не знае 
през колко сайта е станало 
това, тъй като статистика 
за броя онлайн хазартни 
оператори няма. 

Според различни данни 
в света оперират около 
35 хил. подобни сайто-
ве. Тази цифра обаче е 
относителна предвид не-
прекъснатите промени, на 
които са подложени тези 
сайтове. 

Посещения
Колко точно от тях обаче 
предлагат услугите си у 
нас, както и каква е посе-
щаемостта им, няма яс-
нота. Официално обаче 
броят им е нула. 

От няколкото по-извест-
ни компании, предлагащи 
залагания през интер-
нет, с които в. “Пари” се 
свърза чрез формите им 
за контакти, единствено 
bet365.com върна отговор, 
че отказва да даде своя-
та позиция по въпросите, 
свързани с развитието си 

3
▶ до 5% от всички  
залагания по  
света минават  
през интернет
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Христо Ласков
hlaskov@pari.bg

у нас. 
Както и дали е отчетен 

ръст на посещаемостта и 
залаганията по време на 
Мондиала между 11 юни 
и 11 юли.

Компаниите, занимава-
щи се с пийпълметрика в 
България - Nielsen Online и 
Gemius - също не разпола-
гат с данни за броя посеще-
ния на сайтовете у нас. Не 
следим нито един хазартен 
сайт, тъй като те не се из-
държат от продажбата на 
реклама и съответно нямат 
нужда от данни за пийпъл-
метрика, коментира Весе-
лин Ангелов, управител на 
Gemius за България. 

И все пак според различ-
ни проучвания към края на 
2008 г. онлайн хазартът зае-
ма между 3 и 5% от всички 
залагания на глобално ни-
во. Което не го превръща 
(тогава) в основен конку-
рент на традиционните иг-
рални зали. По-нови данни 
за пазарното присъствие на 
онлайн хазартните игри по 
света и в България няма. От 
браншовите организации 
също не разполагат с такава 
информация, каквато ще се 
появи най-рано през след-
ващата година. Те отказват 
да се ангажират и с позиция 
по повод предложенията в 
новия закон, докато тече об-
щественото му обсъждане, 
до началото на август. 

Планове
Оптимистичният сцена-
рий на ДКХ предвижда 
тогава да влезе в сила 
новият Закон за хазар-
та, което означава, че ще 
има реална статистика за 
пазара. 

Както и изсветляване на 
сектора, който в момента 
е тъмносив. Защото това 
е основната му идея - не 
толкова да се забранят ха-
зартните игри през интер-
нет. Затова и от комисията 
не предвиждат ограни-
чаване на нито един вид 
залагания през мрежата. 

Идеята е просто да се 
знае кой кой е на пазара, 
както и какви приходи има 
и какви данъци трябва да 
плати върху тях. 

Защото практиката по-
казва, че е по-добре то-
зи специфичен бизнес да 
бъде легален и съответно 
регулиран, отколкото да 
бъде обграден с неизвест-
ни, смятат от ДКХ. 

Над 10 млрд. GBP 
приходи  
отчитат 
букмейкърите по 
света само за месец

Приключилото в края на 
миналата седмица Светов-
но първенство по футбол 
съживи залаганията, по-
казват предварителните 
данни на букмейкърите. 
Според статистиката тур-
нирът е привлякъл над 10 
млрд. GBP залагания в 
различни валути. 

Сумата е обща както за 
онлайн, така и за офлайн 
залаганията, коментират 

от бранша. 

Лидер
Една от най-популярните 
дестинации за залагания 
по традиция е била Вели-
кобритания. 

Само трите най-голе-
ми букмейкърски къщи 
на Острова - Ladbrokes, 
William Hill и Paddy Power -  
отчитат по над 1 млрд. GBP 
приходи от залози само за 
последния месец. 

Това превръща Мондиала 
в най-масовото хазартно 
събитие в света до момен-
та, а приходите от него са 
рекорд в историята, комен-
тират букмейкърите. 

Успех
Освен букмейкърите част 
от клиентите им също са 
били доста щастливи. Или 
нещастни. Така например 
нещастен фен загуби 500 
хил. EUR след отпадането 
на Германия от Испания 
на полуфиналите. Иберий-
ците обаче донесоха много 
радост на любителите на 
хазарта по света. Сред 
рекордните победители 
е британец, заложил 50 
хил. GBP за световна тит-
ла на Испания още пре-
ди началото на Мондиала 
при коефициент 4.5. Той е 
спечелил 275 хил. GBP от 
успеха на любимците си.

Мондиалът съживи 
залаганията по света

Искаме да 
регулираме 

онлайн хазарта, 
защото практиката 
показва, че е по-
добре този бизнес да 
бъде легален и регу-
лиран, отколкото да 
е на тъмно 

Калоян Кръстев, 
председател на държавната 

комисия по хазарта

35 1.5
хил. са сайтовете, предлагащи 
хазарт по интернет. В момента 
всеки един от тях може спокойно 
да функционира и у нас, без за 
това да му е необходимо 
специално разрешение

млрд. лв. е оборотът на 
нелегалните онлайн хазартни 
сайтове
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Франция все още 
няма закон за игрите 
в интернет, в Източна 
Европа само Унгария 
има регулации

България не е единствената 
страна в Европа, в която 
регулациите за онлайн ха-
зарта са проблемна тема. 
Тъй като Европейският съ-
юз няма единни правила за 
законодателна рамка в тази 
област заради спецификата 
на този вид бизнес, всяка 
страна има свободата сама 
да избира методите за кон-
трол. Което поражда много 
различни модели за регу-
лации, които съществуват 
в някаква форма в общо 20 
страни членки на ЕС. 

Пълна забрана
От една страна, са държави-
те от Скандинавия, където 
онлайн хазартът е изця-
ло забранен. Там подобни 
сайтове се филтрират, а 
потребителите нямат право 
да залагат през интернет. 
От друга страна, има мо-
дели за частична забрана 
за залагания през интернет 
- например позволени са 
само определени спортове, 
с които да се играе. Има 
държави, които са разре-
шили изцяло залаганията 
през интернет за всякакви 
видове хазартна дейност - 
било то онлайн казина или 
спортни събития. Ако но-
вият Закон за хазарта бъде 
приет в сегашния му вид, 
България ще се присъедини 
към тях. 

Четвъртък 15 юли 2010  pari.bg
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В Евросъюза 
също текат 
промени

Всяка страна действа  
сама за себе си 
Промяната в Закона 
за хазарта предвиж-
да разрешаването на 
онлайн залаганията, 
защото в момента те не 
са нито забранени, нито 
позволени заради липса 
на законова уредба. 

В новия закон влизат 
и игрите по телефона, 
и всякакви други видове 
мултимедии. Първо-
началният му вариант 
предвижда пълно 
разрешавана на всички 
видове залагания през 
интернет, но обсъждане-
то му тепърва започва.  
Проблемът с интернет 

По-хубаво 
този бизнес да 
бъде регу-

лиран и узаконен, 
отколкото да се 
развива на тъмно

Калоян Кръстев, 
председател на държавната 
комисия по хазарта

хазарта е, че той е стро-
го специфична услуга. 

От една страна, той 
попада под директи-
вите на ЕС за инфор-
мационното общество, 
според които трябва да 
има свободно предоста-
вяне на стоки и услуги. 
И тъй като интернет па-
зарът е трансграничен, 
той попада в полето на 
тази директива. ЕС оба-
че реши, че всяка страна 
ще определя на нацио-
нално ниво законодател-
ството по отношение на 
хазарта.  
Всеобщото мнение 

обаче е, че е по-хубаво 
този бизнес да бъде 
регулиран и узаконен, 
отколкото да се развива 
на тъмно. 

Преди време имаше 
идеи да се създаде ми-
нимална обща рамка за 
онлайн хазарта в стра-
ните членки на ЕС. До 
момента такава няма. 
Затова и всяка държава 
действа сама за себе си 
в тази област и избира 
както дали да разреши 
изцяло или частично 
онлайн харта, така и на 
какви регулации да го 
подложи. 

Пионер
Пионер в тази област е Ве-
ликобритания. Страната има 
действащ закон за онлайн 
залагания от 2007 г. Самият 
проект датира от 2005 г., но 
правителството на страната 
е дало гратисен период от 
2 години за обсъждането 
на текстовете преди окон-
чателното им приемане. 
Така според действащата в 
момента правна рамка само 
3 компании имат право да 
предлагат онлайн залага-
ния на Острова, а външни 
оператори нямат право да 
разполагат сървърите си 
в Обединеното кралство. 
Компаниите, извършващи 
подобна дейност, са обла-
гани с данък в размер на 
7.5% от оборота им. Дру-
ги държави, като Франция 
например, все още нямат 
прието законодателство в 
тази област. 

В Австрия пък в момента 
текат промени в правната 
рамка за онлайн хазарт, а 
подобна е ситуацията и в 
Дания. 

На практика единствената 
страна в Източна Европа, 
която има някакво действа-
що законодателство в об-
ластта на онлайн хазарта, 
е Унгария. 

великобритания е един от пионерите в законода-
телството в областта на хазарта през интернет
▶

20
▶ страни членки на еС 
имат действаща прав-
на рамка в областта на 
онлайн хазарта, макар и 
частична

Изисквания
Промените в Закона за хазарта предвиждат няколко основни изисквания пред желаещите да предлагат онлайн залагания или други игри, а именно:
� поне един от сървърите им трябва да е разположен в България

� сайтовете, предлагащи хазартни игри и опериращи у нас, трябва да имат домейн в областта .bg

� онлайн операторите трябва да разполагат с поне един пункт за приемане на залози и изплащане на печалби във всяка административна
област в страната, както и във всеки район в градовете с районно деление

� задължителна е и сметка за депозиране на залози и изплащане на печалби в банка на територията на България

� онлайн операторите трябва да имат и изграден централен пункт, в който се намира сървърът със системата за контрол и системата за
автоматизиран обмен и съхранение на информация за Националната агенция за приходите

� гарантиране на сигурността на личните данни на участниците в играта.

Илюстрация: Гриша Струнджев
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Миналата година 
данъчните са 
събрали 64 млн. лв. 
дългове 

Със 133% повече е събрала 
Националната агенция за 
приходите от просроче-
ни задължения през 2009 
г. в сравнение с година 
по-рано. Така за миналата 
година в хазната са по-
стъпили близо 64 млн. лв. 
от дългове на граждани и 
фирми. 

Заради заплахата от фа-
лит и прекратяване на дей-
ността данъчните миналата 
година са издали два пъти 
повече разрешения за неот-
ложно плащане на фирми, 
чиито банкови сметки са 
били запорирани.

Добрите данъчни
През 2009 г. 2815 фирми със 
запорирани банкови сметки 
са получили позволение 
от данъчните да извършат 
неотложни плащания към 
контрагенти, така че да не 
фалира бизнесът им. През 
2008 г. такива разрешения 
са получили само 1284 дру-

Със 133% скачат събраните 
просрочени вземания от НАП

Европейската комисия 
(ЕК) е склонна да прера-
згледа съдбата на 4-те про-
блемни проекта по ИСПА, 
свързани с изграждане на 
водните цикли в градовете 
Варна, Шумен, Балчик и 
Смолян. Това съобщи за в. 
„Пари” Томислав Дончев, 
министър по управлението 
на средствата от Европей-
ския съюз, след срещата 
си с еврокомисаря по ре-
гионална политика на ЕК 
Йоханес Хан в Брюксел. 
Проектите, които са на 
стойност 110 млн. EUR, 
изостават от графика си 
за изпълнение и може да 
не бъдат завършени в срок 
до края на годината. Това 
означава, че страната мо-
же да изгуби субсидиите 
и да се наложи те да бъдат 
приключени за сметка на 
националния бюджет.

варианти
„От следващата седмица 
ЕК и Министерството на 
околната среда и водите 
започват преглед на по-
тенциала на проектите. 
Надявам се, че преди на-
чалото на август ще е ясно 
каква е съдбата им”, каза 
Дончев.

Първият вариант е да се 
разреши удължаване на 

Законът за държавна-
та собственост пред-
вижда облекчения за 
инвеститорите

Цените на държавните 
имоти ще се определят по 
осреднени пазарни цени, 
е записано в промените 
в Закона за държавната 
собственост, който пар-
ламентът прие на първо 
четене. Досега се вземаха 
предвид само произволно 
избрани цени. Освен това 
се забранява отдадените 
под наем имоти да бъдат 
преотдавани, да се ползват 
извън предназначението 
им или съвместно с трети 
лица.

Забрани и облекчения
С текстовете се отменя 
и възможността полити-
чески партии да закупу-
ват имот частна държавна 
собственост. Причината 
според вносителите е огра-
ниченият сграден фонд от 
този вид. С цел облекча-
ване на процедурите се 

премахва и съгласуване-
то с Министерството на 
регионалното развитие 
и благоустройството при 
отдаването под наем на 
имоти частна държавна 
собственост. Решенията 
за това ще се взимат от 
областните управители, 
но се ограничава кръгът на 
субектите, които ще може 
да се възползват.

Ускоряване
За да бъде ускорена ре-
ализацията на обекти с 
национално значение, се 
въвеждат и някои промени 
за инвеститорите, които 
искат да строят на дър-
жавни земи. Като основна 
предпоставка за това се да-
ва приоритет на условието 
да има влязъл в сила под-
робен устройствен правил-
ник, а не на наличието на 
документ за собственост. 
Освен това инвеститори-
те ще бъдат освободени 
от такса при промяната в 
предназначението на земе-
делски земи или гори.

Филипа Радионова

Брюксел е готов на компромис 
за четири проекта по ИСПА
Вариантите са два - да се удължи срокът им за изпълнение до 2011 г. 
или някои от тях да се финансират от програма „Околна среда”

жества. Фирмите, които 
изпитват временни финан-
сови затруднения да платят 
задълженията си, може да 
поискат издаване на раз-
решението за неотложни 
плащания, напомнят от 
ведомството на Красимир 
Стефанов.

 Най-често между 10 и 
20% от постъпленията по 
банковата сметка на дру-
жеството в затруднение 

отиват за погасяване на 
данъчни или осигурителни 
дългове, а останалите пари 
се използват за основната 
дейност на фирмата. 

Параметри
Разрешението за неотлож-
ни плащания представля-
ва споразумениe между 
държавата и длъжника за 
начина на погасяване на 
неговите дългове към хаз-

ната. Всички дружества, 
които изпитват временни 
затруднения да платят за-
дълженията си, може да 
поискат издаване на такова 
разрешение от НАП. Обик-
новено данъчните издават 
разрешенията до 7 дни, а 
срокът им е от един до три 
месеца. Възможно е след 
изтичането на този срок да 
бъде издадено ново разре-
шение.

Държавните 
имоти минават  
на пазарни цени

срока за изпълнение на 
проектите до 2011 г. Вто-
рият предвижда всички или 
поне някои от проектите да 
бъдат прехвърлени за фи-
нансиране към Оперативна 
програма „Околна среда”. 

Съществува възможност 
да се признае и само час-
тичното изпълнение на 
проектите.

Транспорт
Министър Дончев замина 

на посещение в Брюк-
сел заедно с министрите 
на регионалното разви-
тие и благоустройството 
Росен Плевнелиев и на 
транспорта Александър 
Цветков. Във фокуса на 

срещата с представите-
лите на Еврокомисията са 
били не само проблемните 
проекти по ИСПА, но и 
бъдещето на Оперативна 
програма „Транспорт”. 
Представени са били де-

тайлни планове с основ-
ни стъпки за действие в 
бъдеще. От Брюксел са 
изразили притеснение за 
капацитета на Агенция 
„Пътна инфраструктура”. 

Дарина Черкезова

Заради заплахата от фалит НАП с изп. директор Красимир Стефанов миналата 
година е издала два пъти повече разрешения за неотложно плащане на фирми.
 снимка марина ангелова

▶

 Надявам се преди началото на август Еврокомисията да има конкретно становище по 4-те проблемни 
проекта, коментира министър Дончев   снимка боби тошев

▶

Досега
Вече има  
прецеденти

вече бяха удължени сро-
ковете за изпълнение 
на шест други проекта, 
финансирани по исПа, но 
управлявани от минис-
терството на околната 
среда и водите.

това са водните цикли 
на софия, сливен и кюс-
тендил, както и проек-
тът за изграждане на 
сероочистващи инстала-
ции в теЦ „марица-изток 
2” и два проекта за тех-
ническа помощ. 

общата стойност на 
финансовите им мемо-
рандуми е 205 млн. EUR.

▶

▶

▶
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Близо 70% от българите не 
искат да работят след пенсия
Само 34% са 
сигурни, че ще 
покрият новите 
изисквания за 
осигурителен стаж

Българите масово искат да 
престанат да работят, след 
като навършат годините 
за пенсиониране, но само 
34% са сигурни, че ще 
успеят да покрият по-ви-
сокото изискване за осигу-
рителен стаж. Това показ-
ва проучване на НЦИОМ, 
направено сред 1000 души 
в цялата страна по повод 
предстоящата пенсионна 
реформа. Министерство-
то на труда предлага от 
средата на 2011 г., без да 
се вдига възрастта за пен-
сиониране, да се увеличат 
годините осигурителен 
стаж, като за мъжете те 
станат 40 при сегашни 37, 
а за жените да нараснат от 
34 на 37 години.

опасения
26% от анкетираните са 
заявили, че няма да съберат 
новия стаж, за да излязат 
в пенсия, когато навършат 
63 години за мъжете и 60 
години за жените. Остана-
лите 41% не могат отсега 
да преценят дали това ще 
стане. От НЦИОМ посоч-
ват, че това са предимно 
млади хора на възраст до 
39 години. Опасения, че 
няма да съберат необходи-
мия им осигурителен стаж, 
пък имали предимно лица 
от малцинствата и ниско-
образованите. Точно те са 
контингентът от трайно 
безработни или работещи 
на черно, без никакви оси-
гуровки.

В същото време проучва-
нето на НЦИОМ показва, 
че 43% от българите за 
определен период от време 
са работили без осигуров-
ки. Основна причина за 
това е била безработицата, 
която е принуждавала хо-
рата да се хващат на рабо-
та дори и да знаят, че няма 
да им плащат осигуровки. 

Най-често това са били 
мъже със средно и основно 
образование и живеещите 
с големи лишения.

Купуване на стаж
Висшистите ще може да 
си купят петте години, 
прекарани в учене, или 
част от тях и така да дос-
тигнат необходимия оси-
гурителен стаж, ако той не 
достига да се пенсионират 
на 60 или 63 години. Оря-
зва се обаче възможността 
да се купува осигурителен 
стаж от хора, които не 
са завършили висше или 
полувисше образование. 
Сега те също може да си 
купят до 5 години осигу-
рителен стаж. С поправка 
в Кодекса за социално 
осигуряване те ще могат 
да купуват само две годи-
ни стаж. 

Работещи  
пенсионери
В анкетата 68% от хората 
казват, че ще престанат да 
работят, след като навър-
шат годините за пенсиони-
ране. Само 6% са заявили, 
че искат да останат на ра-
бота, дори да отговарят на 
всички изисквания. Това 
са предимно хора, които 
получават висока заплата 
и които се трудят в добри 
условия. За да се стимули-
ра оставането на работа и 
след навършване на пенси-
онната възраст, в Кодекса 
за социално осигуряване 
ще бъде премахната въз-
можността работодателите 
да прекратяват договорите 
на навършилите пенсион-
на възраст работници. 

Това трябва много добре 
да се обмисли, защото в 
условия на криза е не-
обходимо да се създават 
работни места и за мла-
дите, заяви Васил Велев, 
председател на АИКБ. Об-
ратно, ако един възрастен 
работник е добър специа-
лист и е нужен на фирмата, 
работодателят няма да го 
освободи, каквото и да 
пише в законите, каза още 

Четвъртък 15 юли 2010  pari.bg

Изчистването на отпуските - твърдо до края на 2011 г.
Времето е достатъч-
но това безобразие 
да приключи, заяви 
премиерът

Премиерът Бойко Бори-
сов отрече в ГЕРБ да се 
обсъжда отстъпление от 
намерението до края на 
2011 г. да бъдат изчисте-
ни всички натрупани от 
предишни години неиз-
ползвани отпуски. След 
заседанието на групата на 
ГЕРБ късно във вторник се 
появи информация, че уп-
равляващата партия смята 
да се съобрази донякъде с 
ветото на президента и да 
удължи срока за изчиства-
не на отпуските до средата 

на 2012 г. 

времето  
е предостатъчно
Не сме решавали да удължа-
ваме срока за изчистването 
на натрупаните отпуски с 
още шест месеца, заяви вче-
ра премиерът Бойко Бори-
сов. Моето искане беше те 
да се изчистят дори до края 
на тази година, но след като 
говорихме със синдикатите, 
приехме срокът да е краят на 
2011 г., уточни той. Според 
премиера това е предоста-
тъчно време за изчистване 
на отпуските и „това безоб-
разие да приключи”. 

Проблемът със старите 
отпуски изскочи, когато 
стана ясно, че за да се на-

правят съкращения в дър-
жавната администрация, 
трябва да се платят над 300 
млн. лв. обезщетения за 
неползвани почивки. 

отхвърляне  
на ветото
Парламентът ще разгледа 
през следващата седмица 
ветото на президента върху 
режима за изчистване на 
отпуските. От ГЕРБ зая-
виха, че ще го отхвърлят. 
Социалната комисия вече 
го направи. 

Според промените в Ко-
декса на труда всички на-
трупани отпуски до края 
на 2009 г. трябва да бъдат 
изчистени до края на 2011 
г. Почивните дни, които ос-

танат неизползвани, ще бъ-
дат изгубени без никакви 
обезщетения. Освен това 
годишните отпуски оттук 
нататък няма да може да 
се прехвърлят за следва-
щата година. Изключения 
ще се допускат само кога-
то в дадено предприятие 
има важни производствени 
причини, като се поставя 
ограничение не повече от 
10 дни да бъдат прехвър-
ляни. Според президента с 
тези разпоредби се отнема 
правото на реално упраж-
няване на отпуск и замест-
ващото го парично обезще-
тение при прекратяване на 
трудовото или служебното 
правоотношение.

Мила Кисьова

Велев.
Според министерството 

на труда и в момента в 
Кодекса на труда има 12 
основания, по които мо-
же да бъде съкратен един 
работник, така че притес-

ненията на работодатели-
те били неоснователни. 
Освен това в момента има 
250 хил. работещи пенсио-
нери, които може да бъдат 
съкратени, ако трябва да 
се освободи място за по-

младите, коментираха от 
министерството.

Работодателите обаче 
смятат, че отмяната на 
възможността да се осво-
бождават от работа работ-
ници в пенсия ще създаде 

проблем. Тези работници 
минават по общия режим 
и може в съда да си тър-
сят правата, че са били 
съкратени неправомерно, 
коментира Васил Велев.

Мила Кисьова

снимка боби тошев

34%

68%

26%

5.6%

41%

26.5%

Когато достигнете необходимия брой точки и изискваната от закона възраст, 
ще се пенсионирате ли?

Когато навършите определената възраст за пенсиониране, 
ще имате ли необходимия Ви осигурителен стаж?

Графика: Вихър Ласков

▶ Годишните отпуски оттук нататък няма да може да 
се прехвърлят за следващата година
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Одитът на ЧЕЗ, 
Е.ОН и ЕВН ще бъде 
предаден на главния 
прокурор

Одитът на трите електрора-
зпределителни дружества 
ЧЕЗ, Е.ОН и ЕВН, който 
е направен от Държавната 
комисия за енергийно и 
водно регулиране, ще бъде 
предоставен на прокурор. 
Това каза шефът на ДКЕВР 
Ангел Семерджиев. По 
думите му той ще бъде 
предоставен и на трите 
дружества. Ден преди то-
ва от комисията казаха, 
че няма да разпространят 
доклада си сред ЕРП-тата, 

защото те са тези, които са 
им подали данните, и няма 
смисъл да си ги гледат. 
В отговор ЕРП реагираха 
остро и осъдиха действи-
ята на регулатошра, който 
първо е запознал общест-
веността със съдържанието 
на доклада, а после щял да 
информира и тях. 

Санкции
Според Семерджиев, ако 
се установят нарушения, 
санкциите за трите ЕРП-та 
може да достигнат до 1 
млн. лв. Той отново напом-
ни, че проблемът в тези 
дружества са договорите 
за изнесени услуги (или 
т.нар. аутсорсинг), които 

ЕРП-тата отиват на прокурор 

България ще се опита да 
договори с Русия по-ниски 
цени на природния газ от 
около 300 USD за 1000 куб. 
м. Това стана ясно след за-
седанието на Министерския 
съвет, в което участваха 
премиерът Бойко Борисов, 
изпълнителният директор 
на “Булгаргаз” Димитър 
Гогов и председателят на 
Държавната комисия за 
енергийно и водно регули-
ране Ангел Семерджиев. 
Гогов, който беше на дву-
дневно посещение в Мос-
ква, обясни, че “Булгараз” 
получава синьото гориво 
на цена от 338.4 USD за 
1000 куб. м. Той уточни, че 
такава е цената на сурови-
ната в повечето европейски 
страни.  

Ценообразуването на газа 
за последното тримесечие е 
следното: между 60 и 67% 
от цената се формират от 
вноса, тук влиза и надцен-
ката на “Булгаргаз”, която е 
1.5%. Около 3.5% е таксата 

за пренос на българска-
та газопреносна мрежа, а 
останалите около 32% се 
падат на газоразпредели-
телните дружества. Това 
каза Гогов, който имаше 
едноседмичен срок, в който 
да докладва на премиера 
как се формира цената на 
синьото гориво у нас. 

Премиерски въпрос
Според Димитър Гогов це-
ната на газа е висока за 
“Булгаргаз” и ниска за по-
требителите. По думите му 
причината е, че “Булгаргаз” 
продава синьото гориво на 
цени, по-ниски от тези, на 
които го купува. “Подобно 
нещо няма икономическа 
логика, която предполага 
да купуваш нещо евтино, а 
да го продаваш скъпо”, каза 
премиерът. Според него 
явно целта е да се фалира 
държавното дружество.

Неизвестни
Не знаем обаче реално “Газ-

Предстои преподписването 
на договор за доставка 
на 1 млрд. куб. м газ

Петролопровод
4 пъти скача 
капиталът на 
компанията 

със 150 хил. лв. ще бъде 
увеличен капиталът на 
“Проектна компания неф-
топровод Бургас - алек-
сандруполис БГ” ЕаД. Това 
реши правителството. 
Така капиталът на ком-
панията ще стигне 200 
хил. лв. 

Парите ще бъдат пре-
ведени от републиканския 

▶

▶

бюджет по сметка на 
финансовото министер-
ство, тъй като симеон 
Дянков е принципал на 
проектната компания. 
Дружеството притежа-
ва 24.5% от холандската 
компания “Транс-Балкан 
Пайплайн” Б.В., която се 
занимава с проучването, 
проектирането и строи-
телството на нефтопро-
вода “Бургас - александру-
полис”. За да започне окон-
чателното изграждане на 
петролопровода, трябва 
да бъде изготвена екоо-
ценка.

 Не знаем реално “Газпром” на каква цена продава синьото гориво на “овергаз”, каза                                           Бойко Борисов снимка марина анГЕлоВа▶

пром” на каква цена продава 
синьото гориво на “Овергаз 
инк”, уточни Борисов. Не 
сме наясно и с печалбите, 
които фирмите по вери-
гата реализират. Според 
изпълнителния директор 
на “Булгаргаз” надценката, 
с която “Овергаз инк” ра-
боти, по всяка вероятност е 
6.5%. Това, като се умножи 
по доставените количества 
газ, прави 140 млн. USD 
приходи за “Овергаз” за 
периода 1998-2010 г.

Според председателя на 
ДКЕВР Ангел Семерджиев 
причината за повишаване 
цената на синьото гориво е 
ниската използваемост на 
капацитета на газоразпре-
делителната мрежа - между 
15 и 16%.

Според Семерджиев Гер-
мания купува природния 
газ от Русия по-евтино от 
нас - под 300 USD за 1000 
куб. м. За разлика от нас 
германците внасят едва 
30% газ от Русия, остана-
лите количества се доставят 
от други страни, докато 
България на 100% зависи 
от руските доставки.

Договорите
В момента България има 
три подписани договора за 
доставка на руски газ. Еди-
ният от договорите е  меж-
ду “Булгаргаз” и “Овергаз”. 
Той изтича тази година и е 
за доставка на 1 млрд. куб. 
м газ годишно.

Именно този контракт 
трябва да се преподпише 
и в него да бъдат заложени 
по-ниски цени на газа. Очак-
ва се в началото на август 
договорът да се поднови, но 
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те са подписвали със свър-
зани компании (т.е. на свои 
дъщерни компании). Разхо-
дите по този тип услуги от 
2005 г. досега са скочили 
средно между 200 и 400%, 
каза Семерджиев. 

За ЧЕЗ разходите за 
външни услуги нарастват с 
316%, на Е.ОН със 195%, а 
на ЕВН с 364%, уточни той. 
Това рязко увеличение на 
тези разходи не е обосно-
вано и не е разрешавано от 
регулатора, допълни шефът 
на ДКЕВР.

Печалби от лихви
Едно от дружествата имало 
банкови депозити за 200 
млн. лв., докато в същото 

 Едно от дружествата имало банкови депозити за 
200 млн. лв., а пък не е изплатило дълговете си към 
потребителите снимка bloomberg

▶

България прави пореден      опит 
да договори по-евтин газ    от Русия

засега от “Газпромекспорт” 
не дават индикации, че ще 
намалят цената на синьото 
гориво. Останалите дого-
вори на “Булгаргаз” за още 
около 2 млрд. куб. м изти-

чат в края на 2011 г.

Схемата
В момента у нас съществува 
само един канал на внос и 
той е на руски природен газ, 

който се доставя от “Газ-
промекспорт”, обясни ше-
фът на “Булгаргаз”. Той се 
осъществява по три канала. 
Първият е чрез “Газпромек-
спорт”, оттам към “Вин-

време то не е изплатило 
дълговете си към потре-
бители за присъединяване 
към мрежата му. 

Така на година, ако лихва-
та е средно 8%, печалбата 
му само от лихви била 16 
млн. лв., пресметна пре-
миерът Бойко Борисов. А в 
същото време хората чака-
ли да им вържат мрежите, 
допълни премиерът. Това 
е ставало с мълчаливото 
съгласие на държавата, за-
щото в бордовете има и 
представители на властта, 
беше категоричен Борисов. 
Държавата притежава 33% 
от електроразпределител-
ните компании. 

Биляна вачева
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Рокади по ръководните 
места в парламента 
БСП даде Цецка Цаче-
ва на етичната коми-
сия и поиска имуните-
та на трима депутати 
от ГЕРБ 

Няколко рокади бяха из-
вършени в ръководството 
на Народното събрание и 
някои комисии. Председа-
телят на вътрешната ко-
мисия Анастас Анастасов 
стана зам.-председател на 
парламента, след като пред-
шественикът му Лъчезар 
Иванов освободи поста за-
ради скандал с натиск над 
журналистка. Сменени са и 
ръководствата на комисиите 
по еврофондовете и по здра-
веопазване, тъй като двама 
от депутатите там бяха за-
месени в незабелязаното 
прокарване на лобистка по-
правка, която разрешаваше 
рекламите на наркотични 
вещества и алкохол. 

Личният лекар на 
премиера
Лъчезар Иванов не пожела 
да каже дали ще се откаже 
от имунитета си, за да бъде 
разследван, както поискаха 
от БСП. По думите му в 
Наказателния кодекс няма 
текст, който да се отна-
ся за търговия с влияние, 
каквито са обвиненията 
към него. Преди седмица 
стана известно, че Иванов 
е звънял на журналистка 
с искането да не излъчва 
репортаж за негов познат 
митничар. Впоследствие 
той се отказа от постовете 

 Новият зам.-председател на парламента Анастас Анастасов и новият 
председател на здравната комисия Десислава Атанасова   снимка БоБи ТошЕВ

▶

 Не знаем реално “Газпром” на каква цена продава синьото гориво на “овергаз”, каза                                           Бойко Борисов снимка марина анГЕлоВа▶

терсхал” до “Булгаргаз”. 
Вторият е “Овергаз инк” 
директно към “Булгаргаз” 
и третият, който е за мно-
го малко количества - от 
“Газпром” към “Булгаргаз”. 

Около 60-65% от доставя-
ния газ “Булгаргаз”  купуват 
от “Овергаз”, а останалите 
количества са от “Винтерс-
хал”, уточни Гогов. 

Биляна вачева

си като зам.-председател 
на парламента и председа-
тел на здравната комисия, 
но остана депутат. Иванов 
определи отношенията си 
с премиера Бойко Борисов 
като “прекрасни” и обясни, 
че остава негов лекар.

оставка при първа 
индикация
Още двама  депутати от 
ГЕРБ се разделиха с пос-
товете си заради друг скан-
дал, при който в “Държавен 
вестник” беше публикуван 
текст от закона за наркотич-
ните вещества, който не бе-
ше гласуван в парламента. 

Светлин Танчев се раздели 
с поста си на председател 
на комисията по еврофон-
довете, а Пламен Цеков - от 
зам.-председателското мяс-
то в здравната комисия. И 
двамата са проверявани от 
временна анкетна комисия 
по случая. Малко преди 
това Бойко Борисов комен-
тира промените с думите, 
че при първата индикация 
за нарушение или опит за 
лобизъм следват оставки 
от всички постове. Остав-
ките на Танчев и Цеков 
стават факт близо четири 
месеца след избухването 
на скандала. 

оплаквания от Цецка 
Цачева
БСП сигнализира етичната 
комисия за действия на 
председателя на парламен-
та Цецка Цачева, които 
според левицата наруша-
ват правилника. По думи-
те на Петър Курумбашев 
Цачева многократно е от-
немала правото на отго-
вор на червени депутати 
и не ги е допускала до 
парламентарния контрол. 
Освен това председателят 
на НС редовно допускала 
манипулации с кворума в 
залата.

Филипа Радионова

Министър Мирослав Найденов 
започва война с некачествените храни
Министерството готви 
стандарти за месните 
и хлебните продукти

Министерството на земеде-
лието и храните съвместно 
с бранша подготвя стан-
дарти за качество на мес-
ните продукти, подобни на 
тези, които бяха въведени 
за млечните. Това съобщи 
земеделският министър Ми-
рослав Найденов. Те трябва 
да бъдат готови до края на 
месеца и да влязат в сила от 
август. “Ще разпишем какво 
е кайма и който не слага 
това, което трябва, да го 
кръсти както иска”, подчер-
та Найденов, като добави, че 
мярката неизбежно ще оскъ-
пи продуктите, но пък поне 
ще е ясно, че са месни.

Да се готви хлябът 
Министърът съобщи още, 
че след това ще се рабо-
ти по такива норми и за 
хлебните изделия. Според 
него и в хлебния сектор има 
проблеми с качеството, за-
щото производители купу-
ват фуражна вместо хлебна 
пшеница, която е малко по-
евтина. Реалистичната цена 

за 1 кг хляб е 1 лев и цена 
над тази е спекула. 

Хлябът не би трябвало да 
поскъпне въпреки небла-
гоприятната година, каза 
още Найденов. Той е кате-
горичен, че проблемите с 
жътвата заради дъждовете 
вече са овладени, а опас-
ност за зърнения баланс на 
страната няма. 

На война 
с “боклуците”
“Започваме тежка война 
с боклуци, които кучета-
та не искат да ядат, а ги 
дават на децата ни”, така 
министърът коментира ни-
ското качество на каймата, 
в която над 80% от състава 
са соя, оцветители и дру-
ги примеси. Той добави, 
че детските градини и яс-
ли купуват най-евтините 
месни продукти и това е 
особено притеснително. 
“Хората трябва да разберат, 
че евтините храни водят до 
заболявания, не е логично 
да си купуваме болести”, 
каза Найденов.

Контрол
Агенцията по храните ще 
работи до края на годината 

 Цена над 1 лв. за хляба е спекулативна, каза 
министър Найденов                                 снимка БоБи  ТошЕВ

▶

България прави пореден      опит 
да договори по-евтин газ    от Русия

във вариант “сухи трени-
ровки”, но на контрол ще 
подлежат и ресторанти, 
и детски градини, и т.н. 
Министърът на земеде-
лието разказа, че лично е 
попаднал на сирене, което 
е съдържало растителни 
мазнини. Производителят 
ще бъде глобен с максиму-

ма от 3000 лв. “Готов съм 
да удвоя и да утроя глобите 
за тези, които злоупотребя-
ват”, добави той.  

В последния месец е от-
четен ръст на потребле-
нието на български храни 
от 1.4%, и то предимно 
млечни.

Ани Коджаиванова

Дават на летищата 
такса “паркиране”
Превозвачите ще трябва 
да заплащат такса “пар-
кинг” за районите около 
летищата. Това са местата, 
предназначени за обра-
ботка на товарите, пътни-
ческия багаж и пощенски 
пратки. 

Събраните средства ще 
бъдат приход за концесио-
нерите на местата. Плаща-
нето на новата такса беше 
наложено с решение на 
първо четене за промени 
в Закона за гражданското 
въздухоплаване, които бяха 
приети от народните пред-
ставители. 

Промените целят да сти-
мулират концесионерите 

да бъде изградена и под-
държана летищната инфра-
структура. 

Допълнителните средства 
трябва да накарат концеси-
онерите да предоставят 
възможност за паркиране 
на превозвачите. 

Промени настъпват и в 
статуса на Авиоотряд 28, 
който от второстепенен 
разпоредител с бюджет-
ни кредити към минис-
терството на транспорта 
преминава към МС. Това 
означава, че ведомствата и 
администрациите ще тряб-
ва да заплащат от бюджета 
си, ако искат да летят с 
авиоотряда.
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Рокади по ръководните 
места в парламента 
БСП даде Цецка Цаче-
ва на етичната коми-
сия и поиска имуните-
та на трима депутати 
от ГЕРБ 

Няколко рокади бяха из-
вършени в ръководството 
на Народното събрание и 
някои комисии. Председа-
телят на вътрешната ко-
мисия Анастас Анастасов 
стана зам.-председател на 
парламента, след като пред-
шественикът му Лъчезар 
Иванов освободи поста за-
ради скандал с натиск над 
журналистка. Сменени са и 
ръководствата на комисиите 
по еврофондовете и по здра-
веопазване, тъй като двама 
от депутатите там бяха за-
месени в незабелязаното 
прокарване на лобистка по-
правка, която разрешаваше 
рекламите на наркотични 
вещества и алкохол. 

Личният лекар на 
премиера
Лъчезар Иванов не пожела 
да каже дали ще се откаже 
от имунитета си, за да бъде 
разследван, както поискаха 
от БСП. По думите му в 
Наказателния кодекс няма 
текст, който да се отна-
ся за търговия с влияние, 
каквито са обвиненията 
към него. Преди седмица 
стана известно, че Иванов 
е звънял на журналистка 
с искането да не излъчва 
репортаж за негов познат 
митничар. Впоследствие 
той се отказа от постовете 

 Новият зам.-председател на парламента Анастас Анастасов и новият 
председател на здравната комисия Десислава Атанасова   снимка боби тошев

▶

 Не знаем реално “Газпром” на каква цена продава синьото гориво на “овергаз”, каза                                           Бойко Борисов снимка марина ангелова▶

терсхал” до “Булгаргаз”. 
Вторият е “Овергаз инк” 
директно към “Булгаргаз” 
и третият, който е за мно-
го малко количества - от 
“Газпром” към “Булгаргаз”. 

Около 60-65% от доставя-
ния газ “Булгаргаз”  купуват 
от “Овергаз”, а останалите 
количества са от “Винтерс-
хал”, уточни Гогов. 

Биляна вачева

си като зам.-председател 
на парламента и председа-
тел на здравната комисия, 
но остана депутат. Иванов 
определи отношенията си 
с премиера Бойко Борисов 
като “прекрасни” и обясни, 
че остава негов лекар.

оставка при първа 
индикация
Още двама  депутати от 
ГЕРБ се разделиха с пос-
товете си заради друг скан-
дал, при който в “Държавен 
вестник” беше публикуван 
текст от закона за наркотич-
ните вещества, който не бе-
ше гласуван в парламента. 

Светлин Танчев се раздели 
с поста си на председател 
на комисията по еврофон-
довете, а Пламен Цеков - от 
зам.-председателското мяс-
то в здравната комисия. И 
двамата са проверявани от 
временна анкетна комисия 
по случая. Малко преди 
това Бойко Борисов комен-
тира промените с думите, 
че при първата индикация 
за нарушение или опит за 
лобизъм следват оставки 
от всички постове. Остав-
ките на Танчев и Цеков 
стават факт близо четири 
месеца след избухването 
на скандала. 

оплаквания от Цецка 
Цачева
БСП сигнализира етичната 
комисия за действия на 
председателя на парламен-
та Цецка Цачева, които 
според левицата наруша-
ват правилника. По думи-
те на Петър Курумбашев 
Цачева многократно е от-
немала правото на отго-
вор на червени депутати 
и не ги е допускала до 
парламентарния контрол. 
Освен това председателят 
на НС редовно допускала 
манипулации с кворума в 
залата.

Филипа Радионова

Министър Мирослав Найденов 
започва война с некачествените храни
Министерството готви 
стандарти за месните 
и хлебните продукти

Министерството на земеде-
лието и храните съвместно 
с бранша подготвя стан-
дарти за качество на мес-
ните продукти, подобни на 
тези, които бяха въведени 
за млечните. Това съобщи 
земеделският министър Ми-
рослав Найденов. Те трябва 
да бъдат готови до края на 
месеца и да влязат в сила от 
август. “Ще разпишем какво 
е кайма и който не слага 
това, което трябва, да го 
кръсти както иска”, подчер-
та Найденов, като добави, че 
мярката неизбежно ще оскъ-
пи продуктите, но пък поне 
ще е ясно, че са месни.

Да се готви хлябът 
Министърът съобщи още, 
че след това ще се рабо-
ти по такива норми и за 
хлебните изделия. Според 
него и в хлебния сектор има 
проблеми с качеството, за-
щото производители купу-
ват фуражна вместо хлебна 
пшеница, която е малко по-
евтина. Реалистичната цена 

за 1 кг хляб е 1 лев и цена 
над тази е спекула. 

Хлябът не би трябвало да 
поскъпне въпреки небла-
гоприятната година, каза 
още Найденов. Той е кате-
горичен, че проблемите с 
жътвата заради дъждовете 
вече са овладени, а опас-
ност за зърнения баланс на 
страната няма. 

На война 
с “боклуците”
“Започваме тежка война 
с боклуци, които кучета-
та не искат да ядат, а ги 
дават на децата ни”, така 
министърът коментира ни-
ското качество на каймата, 
в която над 80% от състава 
са соя, оцветители и дру-
ги примеси. Той добави, 
че детските градини и яс-
ли купуват най-евтините 
месни продукти и това е 
особено притеснително. 
“Хората трябва да разберат, 
че евтините храни водят до 
заболявания, не е логично 
да си купуваме болести”, 
каза Найденов.

Контрол
Агенцията по храните ще 
работи до края на годината 

 Цена над 1 лв. за хляба е спекулативна, каза 
министър Найденов                                 снимка боби  тошев

▶

България прави пореден      опит 
да договори по-евтин газ    от Русия

във вариант “сухи трени-
ровки”, но на контрол ще 
подлежат и ресторанти, 
и детски градини, и т.н. 
Министърът на земеде-
лието разказа, че лично е 
попаднал на сирене, което 
е съдържало растителни 
мазнини. Производителят 
ще бъде глобен с максиму-

ма от 3000 лв. “Готов съм 
да удвоя и да утроя глобите 
за тези, които злоупотребя-
ват”, добави той.  

В последния месец е от-
четен ръст на потребле-
нието на български храни 
от 1.4%, и то предимно 
млечни.

Ани Коджаиванова

Дават на летищата 
такса “паркиране”
Превозвачите ще трябва 
да заплащат такса “пар-
кинг” за районите около 
летищата. Това са местата, 
предназначени за обра-
ботка на товарите, пътни-
ческия багаж и пощенски 
пратки. 

Събраните средства ще 
бъдат приход за концесио-
нерите на местата. Плаща-
нето на новата такса беше 
наложено с решение на 
първо четене за промени 
в Закона за гражданското 
въздухоплаване, които бяха 
приети от народните пред-
ставители. 

Промените целят да сти-
мулират концесионерите 

да бъде изградена и под-
държана летищната инфра-
структура. 

Допълнителните средства 
трябва да накарат концеси-
онерите да предоставят 
възможност за паркиране 
на превозвачите. 

Промени настъпват и в 
статуса на Авиоотряд 28, 
който от второстепенен 
разпоредител с бюджет-
ни кредити към минис-
терството на транспорта 
преминава към МС. Това 
означава, че ведомствата и 
администрациите ще тряб-
ва да заплащат от бюджета 
си, ако искат да летят с 
авиоотряда.
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ЕС иска премахване на ограниченията 
пред сезонните емигранти в Европа
Новите директиви 
са в полза на 
работниците и 
ги защитават от 
експлоатация

Европейската комисия 
(ЕК) обяви плановете си 
за улесняване на условия- 
та за сезонно наемане на 
работници емигранти, 
както и за по-лесен транс-
фер на висококвалифици-
рани служители между 
компаниите в рамките на 
Европейския съюз. 

„Ние се нуждаем от еми-
грантите за осигуряване 
на нашето икономическо 
оцеляване”, заяви евро-
комисарят по вътрешните 
работи Сесилия Малм-
стрьом в Брюксел при 
представяне на директи-
вата за сезонна заетост. 

Съдържание 
Усилията са насочени към 
създаването на бързи про-
цедури за улесняване на 
сезонните емигранти, кои-
то са предимно в селско-
то стопанство и туризма, 
така че те да получават 
справедливи договори за 
услугите, които предлагат. 
Директивата определя яс-
но основното заплащане, 
заетостта и социалните 
права на емигрантите. 
Друг нюанс е улесняване-
то на тези работници при 
подновяването на догово-
рите, като поставят по-го-
лямата отговорност върху 

работодателите, които да 
ги защитават от експлоа-
тация и малтретиране. 

обсег на действие
Новата наредба ще засег-
не приблизително 100 000 
сезонни работници,  до-
като правилата за транс-
фер на служители между 
компаниите включват по-
малко хора (между 16 000 
и 20 000). „Именно пра-
вилата за трансфер обаче 
се очаква да допринесат 
значителна полза за ев-
ропейската икономика”, 
коментира Малмстрьом. 
Досега бизнесът се оплак- 
ваше от голямата бума-
щина и бюрокрация при 
прехвърляне на високо-
квалифицирана работна 
ръка в страни от Европа. 
Това обикновено са слу-
жители, които са експер-
ти в своята област, но 
често отиват да работят 
в САЩ именно заради 
тези пречки. А експерти-
те във всяка област по-
вишават капацитета на 
европейските страни за 
по-високо производство 
и иновации. 

общо виждане 
Обсъжданията и решения-
та на ЕК са в унисон и с 
твърденията на Органи-
зацията за икономическо 
сътрудничество и разви-
тие (ОИСР). Само преди 
няколко дни тя публику-
ва своя годишен доклад, 
в който се посочва, че 

Производството  
в еврозоната върви  
на бавни обороти
Инфлацията в Европа 
забави ход през юни, 
а индустриалното 
производство нарасна 
по-малко от прогно-
зата на икономистите, 
направена през май 

Потребителските цени в 16-
те страни с европейска валу-
та се качиха с 1.4% спрямо 
юни година по-рано, след ка-
то нарастването през май бе 
1.6%, обяви статистическата 
служба на Европейския съ-
юз. Индустриалното про-
изводство отбеляза ръст от 
0.9% спрямо предния месец, 
когато отчете същия процент 
нарастване. Икономистите 
от Bloomberg предвиждаха 
производството да се увели-
чи с 1.2%. 

Движение на цените
Компаниите в Европа раз-
читаха на по-бърз растеж на 
икономиката и на по-слабия 
долар, които заедно да дадат 
рамо на износа, след като 
нарастващата безработица 
намали разходите на дома-
кинствата. 

Основната инфлация, ко-

ято изключва подвижната 
цена на енергията, нарасна 
през юни до 0.9% от 0.8% 
през май. Прогнозата на 
ЕЦБ е инфлацията в евро-
зоната да бъде около 1.5% 
за тази година и около 1.6% 
за следващата. Като цяло 
обаче инфлацията в стра-
ните с единната валута не 
е проблем. 

икономически  
резултати
Производството на междин-
ни стоки през май се увеличи 
с 0.8% спрямо предния ме-
сец, когато ръстът бе 2.1%, 
показват данните от доклада. 
Производството на капи-
талови стоки като машини 
също се е увеличило с 1%, 
което е по-малко от нараст-
ването от 1.8% през април. 
Производството на енергия 
е с 0.6% повече спрямо пред-
ния месец. Нарастването на 
услугите и производител-
ната индустрия в Европа 
забави ход през юни за втори 
пореден месец. Според по-
следната прогноза на МВФ 
икономиката в страните от 
еврозоната ще нарасне с 1% 
през тази година и с 1.3% 
през следващата. 

Балтийската държава 
се опитва да намали 
бюджетния си 
дефицит
 
Литва ще направи щате-
лен преглед на своите 300 
държавни компании и ще 
ги подготви за продажба, 
за да може да намали бю-
джетния си дефицит. Това 
е начин балтийската страна 
да се опита да излезе от 
рецесията. 

Според оценка на прави-
телството активите, предим-
но в енергетиката, транс-
портната и дърводобивната 
индустрия, възлизат на 18 
млрд. лита (LTL) (6.6 млрд. 
USD). Планът, представен 
днес във Вилнюс, има за цел 
да увеличи 45-те млн. лита 
дивиденти от предприятия-
та през миналата година и 
по-късно да продаде дялове, 
обяви финансовият минис-
тър Ингрида Симоните в 
интервю по телефона. 

Ефект 
„Най-голямата полза от та-
зи операция е фискалният 
ефект”, заяви Симоните. 
Приходът може да стиг-

Литва ще продава държавни 
активи за 6.6 млрд. USD

Еврокомисарят по 
вътрешните работи 
Сесилия Малмстрьом 
е убедена в ползата 
работниците емигранти 
за икономиката на ЕС

▶

снимка bloomberg

Министърът на финансите ингрида Симоните е убедена в положителния ефект 
от бъдещата продажба на държавните предприятия
▶

не 1% от БВП. Да това е 
особено важно, когато ни 
предстои значителна консо-
лидация и икономическото 
нарастване е все още много 
крехко”, коментира минис-
търът на финансите. 

Държавата също ще пред-
ложи дялове в компании 
като държавната железни-
ца Lietuvos Gelezinkeliali 
AB, енергийния холдинг и 

държавната поща Lietuvos 
Pastas AB. 

Кризата 
Миналата година икономи-
ката на Литва се сви с 14.8%. 
Дупката в бюджета на стра-
ната за миналата година беше 
8.9%. Правителството пред-
прие жестоки мерки за бю-
джетни съкращения, равни 
на 12% от БВП. Прогнозата 

на МВФ е БВП да нарасне с 
2% през тази година, докато 
правителството е по-скромно 
в очакванията си и предвиж-
да само 1.6% нарастване. 

Кабинетът предвижда да 
намали бюджетния дефицит 
за две години до прага от 3% 
от БВП. За това ще са нужни 
още съкращения на разходи-
те, които може да стигнат до 
5% от БВП. 

именно от емигрантите 
ще зависи икономическо-
то възстановяване на ЕС 

през следващите десет 
години. А осигуряването 
на пълни права за работа 

и улесняването на тяхното 
натурализиране може да 
се окаже ключов фактор 

за повишаване на произ-
водителността на пазара 
на труда. 

100 000
▶ сезонни работници 
в Европейския съюз ще 
бъдат обхванати от 
новите правила за емигра-
ционната работна ръка

2:1
▶ ще е съотношението 
между работещи и 
пенсионери към 2050 г.  
в страните от Ес
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Застрахователите искат да 
отложат данъка на премиите 

Общозастрахователните 
дружества, чиито премии 
Министерският съвет ре-
ши да се облагат с косвен 
данък от 2%, поискаха от 
Народното събрание 4 ме-
сеца отсрочка за въвеждане 
на налога. Предложението 
на правителството, което 
се гледа в парламентар-
ните комисии, е новият 
данък да влезе в сила от 
1 септември 2010 г. и ще 
е валиден за новосклю-
чени или предоговорени 
полици. 

Позиция
Вчера при разглеждане на 
проекта за закон за данък 
върху застрахователните 
премии в парламентар-
ната икономическа коми-
сия Асоциацията на бъл-
гарските застрахователи 
(АБЗ) е поискала облага-
нето на премиите да влезе 
в сила от 1 януари 2011 г. 
„Категорично сме против 
датата 1 септември 2010 
г., защото се нуждаем от 
технологично време,  за 
да пренастроим IT систе-
мите”, каза за в. „Пари” 

Орлин Пенев, председател 
на УС на АБЗ. По думите 
му ще е необходимо да се 
продадат сегашните поли-
ци и да се напечатат нови, 
които да се разпратят към 
посредниците, а това изис-
ква време. 

„Тези полици се печатат 
в печатницата на БНБ, коя-
то, доколкото знам, почива 
през август, и ако е така 
няма да можем да си под-
сигурим новите бланки 
и да ги продаваме от 1 
септември”, категоричен 
е Орлин Пенев. Според 
Стефан Софиянски, член 
на УС на АБЗ, ако обла-
гането влезе в сила от 1 
септември, компаниите 
ще трябва да изхвърлят 
бланки за полици, които са 
напечатани и платени. „То-
ва си е загуба за компании-
те”, твърди Софиянски.

„Не сме възразявали по 
текстовете, защото въпре-
ки че този данък няма да 
има положителен ефект 
за пазара, правителството 
е в правото си да определя 
данъчната политика”, до-
бави Орлин Пенев. Днес 

КомПании 
и Пазари
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„Алкомет” ще увеличи продукцията 
си с 35% до края на 2011 г.

Новият налог трябва 
да влезе по план  
от 1 септември 2010 г.

Компанията започна 
инвестиционна про-
грама за подобряване 
на качеството на про-
извежданите продукти

Шуменската компания 
„Алкомет” ще инвестира 
в изграждане на нови и 
модернизация на същест-
вуващите производстве-
ни линии, съобщиха от 
компанията. Целта е да 
се увеличи продукцията, 
която се произвежда, с 
30-35% и да се подобри 
качеството й.

обхват
Предстоящите инвести-

ции ще преминат на три 
етапа, а целият инвести-
ционен цикъл трябва да 
приключи до края на 2011 
г. „Преговорите за покуп-
ка на машините са почти 
финализирани”, обясни 
Иван Динев, директор 
„Връзки с инвеститорите” 
в „Алкомет”.

Цената
„Точната сума на инвес-
тицията не може да бъде 
съобщена на този етап”, 
коментира Иван Динев. 
Той обясни, че първона-
чалната предвидена сума 
за инвестицията е била 
в размер на 10-11 млн. 
EUR. „В тази сума обаче 

се включваше само едно 
от инвестиционните на-
мерения. Сега нещата се 
промениха и размерът на 
сумата, която ще вложим, 
ще бъде много по-голям”, 
каза Динев. 

„За да се излезе на предни 

позиции в този отрасъл, са 
нужни непрекъснати ин-
вестиции”, каза Динев. Той 
обясни още, че плановете 
на „Алкомет” още са в на-
чален етап, но ще бъдат 
приключени в срок.

радослава Димитрова

„Мапа Джингиз” получи 
още 86.1 млн. лв. за 
строежа на „Люлин”
Турската компания „Ма-
па Джингиз” получи от 
правителството исканото 
оскъпяване от 86.1 млн. 
лв. за строителството на 
автомагистрала „Люлин”. 
Парите бяха отпуснати 
след решение на Минис-
терския съвет и ще се 
изплатят на два етапа. 

Над 62 млн. лв. фирма-
та ще получи до края на 
тази година. Останалите 
близо 34 млн. лв. - през 
2011 г. Средствата за 2010 
г. се предоставят от цен-
тралния бюджет за сметка 
на разчетените средства 
за структурни реформи и 
допълнителни фискални 

мерки.
Предложението, с което 

турската компания спече-
ли изпълнението на об-
ществената поръчка, беше 
с най-ниска стойност от 
137 млн. ЕUR. Фирмата 
поиска повече пари за-
ради промяна в геологи-
ческите проучвания на 
терена и преместването 
на инженерните мрежи. 
Строителните дейности 
по магистрала „Люлин” 
трябва да бъдат завърше-
ни до 21 декември тази 
година. Общата дължина 
на магистралата е 19 км, 
до момента са построени 
приблизително 50%. 

Снимка Емилия коСтадинова

законопроектът ще бъде 
внесен за разглеждане 
в бюджетната комисия,  
където според Орлин Пе-
нев асоциацията ще по-
стави същото искане за 
отсрочка.

общо събрание
На вчерашното си общо съ-
брание асоциацията на за-
страхователите е освободи-
ла от отговорност членовете 
на УС. Стефан Софиянски 
заяви, че мандатът на се-

гашното ръководство изтича 
догодина и тогава ще се 
гласуват промени. „Появата 
на електронната полица е 
в много напреднала фаза 
и мисля, че вече е започ-
нал конкурс за избор на IT 

компания, която да изгради 
базата данни”, каза Стефан 
Софиянски. По думите му 
до 2-3 години компаниите 
ще успеят да изградят база 
данни, подобна на КАТ.

атанас Христов

от автомобилните застраховки, които са основен продукт на пазара, ще влязат най-много пари в хазната▶

Отчет
„Доверие ОХ” 
излезе на печалба 
в края на юни  
„Доверие-Обединен 
холдинг” АД излезе на 
печалба през първото 
полугодие на 2010 г. 
Това показват данните в 
предварителния не-
консолидиран отчет на 

дружеството, предаден 
на фондовата борса. 
Положителният финан-
сов резултат на холдин-
га за полугодието на 
тази година е 291 хил. 
лв. спрямо 127 хил. лв. 
загуба за съпоставимия 
период на 2009 г. В края 
на юни 2010 г. общите 
приходи на „Доверие” 
достигат 1.5 млн. лв., 
като се повишават с 69% 

на годишна база.
В портфейла на „Дове-
рие ОХ” са 20 друже-
ства от шест икономиче-
ски отрасъла. Вчераш-
ната сесия приключи с 
1.64% спад за пазарната 
капитализация на хол-
динга. В една сделка 
бяха прехвърлени 50 ло-
та, а цената на затваряне 
се понижи до 2.46 лв. за 
акция.

Реализирана продукция, кг.
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Корпоративна търговска 
банка АД, “Оловно-цинков 
комплекс” АД, “Трейс Груп 
Холд” АД, “Спарки Елтос” 
АД и “Еларг Фонд за зе-
меделска земя” АДСИЦ са 
заплашени да се разделят 
със статута си на син чип 
след 1 септември 2010 г. 
Това са петте компании, 
които не отговарят на ня-
кои от новите критерии за 
участие в изчисляването на 
водещия индекс Sofix, кои-
то съветът на директорите 
на БФБ прие. “Ситуацията 
на пазара вече е доста по-
различна и това наложи 
промяна на критериите”, 

Отпадане от Sofix заплашва КТБ, 
ОЦК, “Трейс”, “Спарки” и “Еларг”

Придобиване
КЗК одобри 
сделка в 
хартиения бизнес
КЗК разреши “Дуропак” 
АГ Австрия да придобие 
пряко хърватската “Бе-
лишче” и да има индирек-
тен едноличен контрол 
върху нейни дъщерни 
дружества. Дейностите на 

“Дуропак” и “Белишче” се 
припокриват по отноше-
ние на производството и 
продажбите на хартии за 
велпапе и опаковки от вел-
папе. За територията на 
България липсва припо-
криване по отношение на 
това производство, но има 
отношения при връзката 
производител - доставчик 
към “Дуропак-Тракия 
папир” АД. Пазарът на 

опаковки от велпапе се 
характеризира с постоянна 
силна конкуренция, която 
поддържа ниски цени. 
Клиентите на опаковки 
са в състояние лесно да 
преминат от един достав-
чик към друг, тъй като раз-
ходите за това са ниски. 
Ето защо маркетингът на 
продуктите от велпапе е 
фокусиран върху обслуж-
ването и логистиката.

обоснова решението Иван 
Такев, изпълнителен дирек-
тор на Българската фондова 
борса. Според него до сеп-
тември има много време, 
за да се говори отсега за 
потенциални отпадащи. 

промени
Шефовете на борсовия 
оператор завишиха из-
искването за минимална 
капитализация на сините 
чипове. Компания, коя-
то може да е син чип, 
трябва да е оценена на 
поне 40 млн. лв. Досега 
изискването беше за 25 
млн. лв. Нивото от 25 

млн. лв. беше прието като 
критерий при промяна на 
правилата преди една го-
дина, когато минималната 
оценка беше намалена 
наполовина. “Пазарната 
капитализация беше чес-
то променяна, но 25 млн. 
лв. е доста ниско ниво и 
не е възпиращ фактор”, 
смята Иван Такев.

Друга промяна е повиша-
ването на минималното из-
искване за фрий-флоут на 
дружествата, които са част 
от бенчмарка. Свободно 
търгуемите акции трябва да 
достигнат 25% от капитала, 
а досега изискването беше 

за 10%. Увеличението на 
фрий-флоута ще стане на 
три етапа с по 5% - след 1 
септември 2010 г. миниму-
мът ще е 15%, след 1 март 
2011 г. - 20%, а от 1 септем-
ври 2011 г. сините чипове 
трябва да имат поне 25% 
свободно търгуеми книжа. 
Изчисленията на в. “Пари” 
показват, че изискването за 
пазарна капитализация не 
може да бъде покрито от 
“Спарки” и “Еларг”, а КТБ, 
“Трейс” и ОЦК са с фрий-
флоут под 15%, каквото ще 
е минималното изискване 
след 1 септември тази го-
дина. 

Спад
Ръководството на борса-
та намали броя на сините 
чипове от 20 на 15. “Има 
компании в Sofix, които 
нямат почти никаква лик-
видност, и затова решихме 
да намалим дружествата”, 
коментира Иван Такев. 

След промените се въвеж-
да ново условие за недопус-
кане на много дружества от 
една икономическа група 
в индекса. Така, ако тегло-
то на емисиите на свър-
зани компании е над 20% 
от пазарната стойност на 
фрий-флоута на Sofix, от 
базата на индекса ще се 

изваждат една или повече 
емисии, когато се слезе под 
въпросните 20%. “Решихме 
да въведем това изискване, 
за да няма много дружества 
от една икономическа гру-
па, които движат индекса”, 
твърди Иван Такев. 

Другите измерители
Промяна в критериите 
за влизане на компании 
в индексите има и за ос-
таналите три измерителя 
на капиталовия ни пазар. 
За широкия BG40 към 
досегашния критерий за 
най-много сделки през по-
следните шест месеца се 

Фондовата борса завиши критериите за сините чипове

SOFIX BG�� BGREIT BGTR��
�� емисии �� емисии

Да е търгувана на регулиран 
пазар � месеца преди влизане в 
индекса

Да е търгувана на регулиран 
пазар � месеца преди влизане в 
индекса

Пазарна капитализация
�� млн. лв.

Пазарна капитализация
�� млн. лв.

Фрий�флоут � минимум ��% и 
пазарна капитализация на 
фрий�флоута � мин. �� млн. лв.*

Фрий�флоут � минимум ��%

Акционери � ��� Акционери � ���

Оборот � минимум � млн. лв. Оборот � минимум �.� млн. лв.

Сделки � минимум ��� за 
последната година

Ако към � март и � септември 
теглото на емисиите, издадени 
от дружества от една 
икономическа група, надхвърля 
��% от пазарната стойност на 
фрий�флоута на SOFIX, от 
базата на индекса се изваждат 
последователно една или 
повече емисии на компании от 
същата група до спадане под 
горепосочения праг.

* Фрий�флоутът се определя:
от � септември ���� г. � ��%;
от � март ���� г. � ��%:
от � септември ���� г. � ��%

* Фрий�флоутът се определя:
от � март ���� г. � ��%:
от � септември ���� г. � ��%

* Ако две или повече емисии заемат еднакво 
място, с приоритет за включване в индекса е 
емисията с повече сделки

Графика: Гриша Струнджев

Сделки � минимум ���� за 
последната година

нови стари нови стари нови стари нови стари

без промяна

�� емисии � емисии

Да е търгувана на регулиран 
пазар � месеца преди влизане в 
индекса

Да е търгувана на регулиран 
пазар � месеца преди влизане в 
индекса

Пазарна капитализация
минимум � млн. лв.

Пазарна капитализация
минимум � млн. лв.

Фрий�флоут � минимум ��%* Фрий�флоут � минимум ��%

Минимум �.� млн. лв. оборот и 
��� сделки

Минимална пазарна 
капитализация � �� млн. лв. 

Минимална пазарна 
капитализация � �� млн. лв. 

Фрий�флоут � минимум ��% Фрий�флоут � минимум ��%

Минимум ��� хил. броя акции Минимум ��� хил. броя акции

Всички емисии, които 
отговарят на условията, се 
класират по следните критерии 
с еднаква тежест:
  �. Пазарна капитализация
  �. Брой сделки за последните � 
месеца
  �. Оборот за последните � месеца
  �. Фрий�флоут

При повече от две компании от 
една икономическа група, 
които отговарят на критериите, 
в индекса влизат двете 
най�големи

При повече от две компании от 
една икономическа група, 
които отговарят на критериите, 
в индекса влизат двете 
най�големи

Всички емисии, които 
отговарят на условията, се 
класират по следните критерии 
с еднаква тежест:
  �. Пазарна капитализация
  �. Брой сделки за последната � 
година
  �. Оборот за последната � година
  �. Фрий�флоут

���те обикновени акции с 
най�много сделки за 
последните � месеца и 
най�висока средна стойност на 
дневния оборот � двата 
критерия са с еднаква тежест*

���те обикновени акции с 
най�много сделки за 
последните � месеца

Да е търгувана на регулиран 
пазар � месеца преди влизане в 
индекса

При повече от три компании от 
една икономическа група, 
които отговарят на критериите, 
се допускат първите три

Да е търгувана на регулиран 
пазар � месеца преди влизане в 
индекса

Критерии, на които трябва да отговарят емисиите, за да участват в изчисляването на даден индекс

Резултати
“Адванс 
Терафонд” има 
327 хил. дка земя
В края на юни “Адванс 
Терафонд” АДСИЦ 
притежава 327 хил. дка 
земеделска земя спрямо 
отчетените 323 хил. дка 
в края на май. Градската 
земя, която е собственост 

на компанията, е 139 дка. 
В края на миналия месец 
дружеството има склю-
чени договори за наем и 
аренда за 250 хил. дка. То-
ва е 79.11% от закупените 
в края на 2009 г. земи. 
През второто тримесечие 
на 2010 г. дружеството е 
сключило предварителни 
и окончателни договори 
за продажба на 3 104 дка 
земеделски земи при це-

ни между 510 и 700 лв./
дка. Очакваната печалба 
от тях е около 760 хил. 
лв. Очакваните приходи 
от аренда и наем за 2008-
2009 г. са за около 3.507 
млн. лв. заедно с тези от 
наследените договори. 
По сметката на друже-
ството вече са постъпили 
3.021 млн. лв., което е 
86% от прогнозираните 
приходи.
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Отпадане от Sofix заплашва КТБ, 
ОЦК, “Трейс”, “Спарки” и “Еларг”

“Лев Инс” може 
да се листва във 
Варшава
“Лев Инс” не изключва 
възможността за листва-
не на фондовата борса 
във Варшава. Това каза 
изпълнителният директор 
на компанията Стефан 

Софиянски на среща с 
медиите. “Полският пазар 
е най-ликвиден в Източна 
Европа и сме го проучи-
ли”, добави шефът на “Лев 
Инс”. По думите му се 
водят преговори с големи 
международни инвести-
тори, като освен досега 
известните JPMorgan и 
UBS има и други канди-
дати. Софиянски обаче не 
пожела да спомене имена. 

Първоначалните планове 
на застрахователя бяха да 
листне акции в Лондон.
Шефът на “Лев Инс” 
коментира и нашумялата 
застраховка срещу отвли-
чане, която компанията 
продава. “Тази полица 
не е за бизнесмени със 
съмнителен произход на 
капитали, а е ориентирана 
към хора, които пътуват в 
рискови държави, към мо-

ряците и военните, които 
служат зад граница”, твър-
ди Стефан Софиянски. По 
думите му в компанията 
има много постъпили 
искания за полиците по 
различни отговорности. 
“Искам да продаваме 
повече застраховки, раз-
лични от автомобилните, 
като желанието ми е да се 
повишават и автополици-
те”, добави Софиянски.

Намерение

Фондовата борса завиши критериите за сините чипове

“М-Тел” планира инвазия на 
пазара на фиксирана телефония
Компанията ще инвес-
тира в оптична мрежа 
и  изкупуване на ал-
тернативни оператори

Телекомуникационният 
оператор “М-Тел” планира 
да навлезе по-активно на 
пазара на фиксирана те-
лефония в България. Това 
обяви главният изпълните-
лен директор на компани-
ята Андреас Майерхофер 
на среща с журналисти. По 
думите му тази стъпка ще 
стане главно чрез инвес-
тиции в собствената й ин-
фраструктура и чрез евен-
туално изкупуване на други 
алтернативни оператори 
у нас. Майерхофер обаче 
не обяви точна цифра на 
планираните инвестиции 
на “М-Тел”. Той не ко-
ментира и евентуалните 
изкупувания. 

Слухове в телекомуни-
кационния сектор обаче 
сочат компанията за ку-
пувач на обединението 
между “Спектрум Нет” и 
“Орбител”. Майерхофер 
не отговори конкретно на 
въпрос дали такава сделка 
ще има, но коментира, че 
телекомът “държи очи-
те си отворени” за заку-
пуване на алтернативни 
мрежи.

Виновник
Според Майерхофер основ-
ни виновници за ситуация-
та на пазара на фиксирана 
телефония са Комисията 
за регулиране на съобще-
нията и председателя й 
Веселин Божков. Според 
изпълнителния директор 
на “М-Тел” управляващи-
ят телекомуникационния 
регулатор е неспособен да 
взема решения и дори е 

следствен за корупционна 
схема. Най-големите пости-
жения на КРС са въвежда-
нето на тромави процедури 
за преносимост на мобилни 
и фиксирани номера, което 
отне 2 години, заяви още 
Майерхофер. 

покупка
На въпрос на в. “Пари” 
дали стационарната теле-
фония не отмира, Майер-

хофер отговори, че фикси-
раните телефонни линии 
винаги ще са необходими 
най-малкото заради дос-
тъпа до интернет. Те са 
важни и за предоставянето 
на телевизия или отчитане 
на комунални услуги - оп-
ция, която операторът в 
момента тества съвместно 
с американската компания 
FlexNet.  

Христо Ласков

КФН блокира общото 
събрание на “Полимери”
“Кей Пи Ем Джи 
България” е отказала 
да завери одитирания 
доклад на компанията 
за 2009 г. 

Комисията за финансов 
надзор задължи акционе-
рите в “Полимери” да не 
гласуват половината от 
точките в днешното общо 
събрание на компанията. 
С решение на зам.-пред-
седателя на КФН Ралица 
Агайн на акционерите е 
наложена рестрикция да 
не приемат: отчета за дей-
ността на дружеството през 
2009 г., годишния финансов 
отчет, доклада на регистри-
рания одитор, отчета на 
директора за връзка с ин-
веститорите, обсъждането 
на финансовия резултат за 
2009 г. и разпределение на 
печалбата на дружеството, 
както и освобождаването от 
отговорност членовете на 

надзорния и на управител-
ния съвет за дейността им 
през 2009 г. 

Дял
Основните акционери в 
компанията са Juriskando 
consultants corp. с дял от 
36.6%, “Фик акб форес” 
ХАД, което има 3.86%, 
и “Българска холдингова 
компания” АД с 11.63%.

Причината за решението, 
че към момента на обявя-
ване на поканата за общо 
събрание и дневния ред 
към него дружеството все 
още не е имало заверен от 
одитор годишен отчет за 
2009 г. Справка в регистъра 
на КФН показва, че доклад 
на избрания одитор още 
няма.

Бележки
В обяснителните бележ-
ки към годишния доклад 
за 2009 г. изпълнителният 
директор на “Полимери” 

Милена Шопова пише, че 
избраният одитор е отказал 
да завери годишния доклад 
на компанията. 

“Няма как общо събрание 
да приеме годишен доклад, 
при положение че той не е 
заверен от одитор”, обясни 
за в. “Пари” Агайн. По ду-
мите й казусът с “Полиме-

ри” е прецедент. 
Според протокола от об-

щото събрание за 2009 г. 
акционерите в “Полимери” 
са избрали “Кей Пи Ем Джи 
България” за одитор. До 
редакционното приключ-
ване на броя от компанията 
одитор не коментираха при-
чините за отказа си.

въвежда и изискването за 
най-висока средна стой-
ност на дневния оборот. 
Освен това ще има най-
много по три компании от 
една икономическа група. 
В момента “Химимпорт” 
АД “Стара планина Холд” 
АД и “Еврохолд България” 
имат по още две компании 
от групата в широкия ин-
декс.

Намаление на участници-
те и повишаване на фрий-
флоута има и за кандидатите 
да участват в BGREIT. Дру-
жествата ще намалеят от 10 
на 7, а свободно търгуемите 
акции ще трябва да са мини-

мум 25% спрямо сегашното 
изискване за 15%. Повише-
нието ще е на етапи - след 1 
март 2011 г. поне 20%, а от 
1 септември 2011 г. - 25%. 
“Причините за промените в 
секторния индекс са такива, 
каквито и при Sofix”, каза 
Иван Такев.

Най-малко са промените 
в изискванията към компа-
ниите в равнопретегления 
BGTR30. Броят сделки и 
оборотът на кандидатите за 
включване в индекса вече 
ще се вземат за последните 
шест месеца, а не както до-
сега - за една година назад.

атанас Христов

SOFIX BG�� BGREIT BGTR��
�� емисии �� емисии

Да е търгувана на регулиран 
пазар � месеца преди влизане в 
индекса

Да е търгувана на регулиран 
пазар � месеца преди влизане в 
индекса

Пазарна капитализация
�� млн. лв.

Пазарна капитализация
�� млн. лв.

Фрий�флоут � минимум ��% и 
пазарна капитализация на 
фрий�флоута � мин. �� млн. лв.*

Фрий�флоут � минимум ��%

Акционери � ��� Акционери � ���

Оборот � минимум � млн. лв. Оборот � минимум �.� млн. лв.

Сделки � минимум ��� за 
последната година

Ако към � март и � септември 
теглото на емисиите, издадени 
от дружества от една 
икономическа група, надхвърля 
��% от пазарната стойност на 
фрий�флоута на SOFIX, от 
базата на индекса се изваждат 
последователно една или 
повече емисии на компании от 
същата група до спадане под 
горепосочения праг.

* Фрий�флоутът се определя:
от � септември ���� г. � ��%;
от � март ���� г. � ��%:
от � септември ���� г. � ��%

* Фрий�флоутът се определя:
от � март ���� г. � ��%:
от � септември ���� г. � ��%

* Ако две или повече емисии заемат еднакво 
място, с приоритет за включване в индекса е 
емисията с повече сделки

Графика: Гриша Струнджев

Сделки � минимум ���� за 
последната година

нови стари нови стари нови стари нови стари

без промяна

�� емисии � емисии

Да е търгувана на регулиран 
пазар � месеца преди влизане в 
индекса

Да е търгувана на регулиран 
пазар � месеца преди влизане в 
индекса

Пазарна капитализация
минимум � млн. лв.

Пазарна капитализация
минимум � млн. лв.

Фрий�флоут � минимум ��%* Фрий�флоут � минимум ��%

Минимум �.� млн. лв. оборот и 
��� сделки

Минимална пазарна 
капитализация � �� млн. лв. 

Минимална пазарна 
капитализация � �� млн. лв. 

Фрий�флоут � минимум ��% Фрий�флоут � минимум ��%

Минимум ��� хил. броя акции Минимум ��� хил. броя акции

Всички емисии, които 
отговарят на условията, се 
класират по следните критерии 
с еднаква тежест:
  �. Пазарна капитализация
  �. Брой сделки за последните � 
месеца
  �. Оборот за последните � месеца
  �. Фрий�флоут

При повече от две компании от 
една икономическа група, 
които отговарят на критериите, 
в индекса влизат двете 
най�големи

При повече от две компании от 
една икономическа група, 
които отговарят на критериите, 
в индекса влизат двете 
най�големи

Всички емисии, които 
отговарят на условията, се 
класират по следните критерии 
с еднаква тежест:
  �. Пазарна капитализация
  �. Брой сделки за последната � 
година
  �. Оборот за последната � година
  �. Фрий�флоут

���те обикновени акции с 
най�много сделки за 
последните � месеца и 
най�висока средна стойност на 
дневния оборот � двата 
критерия са с еднаква тежест*

���те обикновени акции с 
най�много сделки за 
последните � месеца

Да е търгувана на регулиран 
пазар � месеца преди влизане в 
индекса

При повече от три компании от 
една икономическа група, 
които отговарят на критериите, 
се допускат първите три

Да е търгувана на регулиран 
пазар � месеца преди влизане в 
индекса

Критерии, на които трябва да отговарят емисиите, за да участват в изчисляването на даден индекс

“м-Тел” иска да вземе лъвския пай след евентуална демонополизация на пазара 
на стационарни телефони, коментира изпълнителният директор на компания-
та андреас майерхофер

▶

 Стефан Софиянски▶

 ралица агайн, зам.-председател на кФн▶
снимки марина ангелова
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Над 1.5 млрд. 
лв. трябват 
за водата 
в София
Сделката с „Веолиа вода” 
за мажоритарния пакет в 
„Софийска вода” трябва да се 
финализира до октомври

Над 1.5 млрд. лв. са нужни 
за цялостна реконструкция 
на водопроводната мрежа в 
София, съобщи Добромир 
Симидчиев, директор „Ка-
питалови дейности” в „Со-
фийска вода”. Около 70% 
от водопроводната мрежа 
за питейна вода е изградена 
от некачествени материали 
- стомана и етернит, изисква-
щи ремонти и подмяна, обя-
виха още от дружеството.

остарели
„В центъра на столицата има 
водопроводи още от 1911 г., 
а в други части на града има 
водопроводи от 70-те и 80-те 
години на миналия век, кои-
то са дори още по-некачест-
вени”, каза Симидчиев. 

През миналата година 
концесионерът е подме-

нил само 44 км от водо-
проводната мрежа. „Ако 
вървим с тези темпове, ще 
са ни нужни 50 години за 
цялостна реконструкция”, 
признаха от дружеството. 
Подмяната на съществува-
щата водопроводна мрежа 
и изграждането на нова 
канализация няма как да 
станат, въпреки че друже-
ството е планирало 50.7 
млн. лв. инвестиции за ми-
налата година, а от 2000 г. 
насам, откакто е концесио-
нер, е инвестирало над 240 
млн. лв. 

Европари
„Единственият вариант 
София да има нова кана-
лизационна мрежа е да се 
кандидатства за средства 
по оперативните програ-

ми”, каза изпълнителният 
директор на „Софийска 
вода” Иван Иванов. Той 
обясни, че вече били водени 
разговори със Столичната 
община за подготвяне на 
проекти за кандидатстване. 
Дружеството можело да ин-
вестира в подмяна на кана-
лизационната мрежа. През 
миналата година печалбата 
на концесионера е била 20 
млн. лв., като всички те 
трябва да се реинвестират.

Иванов потвърди, че има 
предварителен договор с 
френската „Веолиа вода” 
за продажбата на дела на 
„Юнайтед ютилитис” от 
„Софийска вода”. До края 
на октомври ще стане ясно 
дали сделката ще бъде фи-
нализирана. 

Красимира Янева

 Димитриос Кутас,  изпълнителен директор на 
„актор”, подписа договора за изграждане на обекта
 Снимка боби тошев

▶

АПИ задейства 
процедурите за строи-
телството на още две 
магистрали до края  
на годината

Председателят на УС на 
Агенция „Пътна инфра-
структура” Божидар Йо-
тов и изпълнителният ди-
ректор на гръцката фирма 
„Актор” Димитриос Ку-
тас подписаха договора 
за строителството на Лот 
3 от магистрала „Тракия”. 
Дружеството спечели кон-
курса с предложената най-
ниска цена от 111.6 млн. 
лв. „Строителството на Лот 
3 от „Тракия” за тази цена е 
голям успех за България”, 
заяви Димитриос. „Актор” 
ще направи всичко възмож-
но да изпълни обекта за 
по-малко от предвидените 
25 месеца, обяви Кутас.

За строителството на ос-
новното трасе в отсечката 
от Нова Загора до Ямбол ве-
че има получено и разреши-
телно, което позволява дей-
ностите да започнат ведна-
га. От агенцията уточниха, 
че има избран изпълнител 
и за строителния надзор на 
същия участък. В момента 
тече законовият период за 
обжалване на процедурата, 
затова решението й ще ста-
не ясно към края на следва-
щата седмица.

До края на годината
АПИ ще открие процедура 
за избор на строител на 
още няколко възлови пътни 
отсечки до края на година-

„Актор” подписа 
договора за строителство 
на Лот 3 от „Тракия”

та. Обектите, които агенци-
ята предвижда да задвижи, 
са Лот 1 и 2 от магистрала 
„Марица”, участъците 1 и 4 
от „Струма”, пътят между 
Кърджали и Подкова и др. 
„Строителството на тези 
участъци е с подсигурено 
финансиране по Оператив-
на програма „Транспорт”, 
обясни Йотов. 

Спестявания
„След проведените до мо-
мента процедури по Опе-
ративна програма „Реги-
онално развитие”(ОПРР), 

за рехабилитацията на 
второкласни и третоклас-
ни пътища са спестени 60 
млн. лв.”, заяви още Йотов. 
По думите му те ще бъдат 
насочени към финансира-
не на други пътни инфра-
структурни проекти.

Процедурата по избор на 
изпълнител за няколко лота 
в момента се обжалва, кое-
то ще забави подписването 
на договорите. От АПИ 
обещават да има решение 
до дни и да бъде завършена 
процедурата.

николета Цветкова

Компанията планира 
да пусне информаци-
онен канал заедно с 
местен инвеститор

Британският сателитен ги-
гант British Sky Broadcasting 
(BSkyB) е в преговори с 

арабски инвеститор за осно-
ваването на съвместно дру-
жество, базирано в Абу Да-
би, съобщи Financial Times. 
Общият проект ще включва 
разработването на денонощ-
на информационна програма 
на арабски език, която ще 
се конкурира директно с 

BSkyB подготвя излизането 
си на арабския пазар

емисионната платформа на 
английската BBC в Абу Да-
би, катарската „Ал Джазира” 
в Доха и саудитската „Ал 
Арабия” в Дубай. 

Дебют
Сателитният канал ще 
стартира под марката Sky 
News и ще бъде първото 
излъчване на медийната 
компания извън Велико-
британия. Според запоз-
нати със сделката източни-
ци инвеститорът е частно 
лице и арабски държавни 
институции няма да имат 
участие в проекта. 

Типичен смел ход
Анализатори оцениха сме-
лия стратегически ход като 
типичен за председателя на 
компанията Джеймс Мър-
док - сина на медийния 
магнат Рупърт Мърдок, 
чиято News Corp притежа-
ва 39.1% от BSkyB. Финан-
совите подробности око-
ло новото дружеството, в 
което собствеността ще е 
разпределена в отношение 
50:50, все още не са опо-
вестени. 

Добромир Симидчиев обяви, че концесионерът е инвестирал около 240 млн. лв.
 Снимка боби тошев

▶

 Синът на известния медиен магнат и председател 
на BSkyB Джеймс мърдок ще се състезава за дял от 
новинарския пазар на Близкия изток Снимка bloomberg

▶



Поредно разследване 
в САЩ заплашва бри-
танската компания

Щатски сенатори от Демо-
кратическата партия насто-
яват да се разследва бизне-
сът на BP в Либия, съобщи 
Financial Times. Според тях 
британският петролен ги-
гант е участвал в сделката 
за освобождаването на атен-
татора от Локърби Меграхи 
в замяна на концесия за 
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Щатски сенатор обвинява BP в 
сделка “петрол срещу терорист”

Пазарът посрещна добре португалския дълг

Общите приходи на 
компанията достигна-
ха 10.8 млрд. USD

Най-големият производи-
тел на микропроцесори в 
света Intel Corp. надмина 
всички прогнози за приходи 
и печалба през второто три-
месечие на годината бла-
годарение на стабилното 
търсене на компютри и сър-
въри. Резултатите разсеяха 
притесненията на пазара, 
че продажбите на техника 
намаляват, и доведоха до 
рязко поскъпване на акци-
ите на компанията.

нагоре
Общите приходи на Intel 
за второто тримесечие на 
2010 г. достигнаха 10.8 
млрд. USD при прогно-
зирани 10.25 млрд. USD. 
Спрямо същия период на 
миналата година резултатът 
е нараснал с 2.8 млрд. USD. 
Нетната печалба на компа-
нията възлиза на 2.9 млрд. 
USD, което носи дивидент 
от 0.51 USD на акция. Ана-

лизаторите прогнозираха 
дивидент от 0.43 USD.

ниска база
Преди една година Европей-
ската комисия наложи на 
компанията безпрецедентна 
глоба от 1.4 млрд. USD за 
нарушаване на антимоно-
полното законодателство 
на ЕС. Брюксел поиска от 
световния лидер при ком-
пютърните процесори да 
прекрати незаконните си 
практики, с които се опитва 
да изтласка извън пазара 
по-малките конкуренти ка-
то AMD. Именно това беше 
и основната причина в края 
на отчетния период компа-
нията да излезе на загуба от 
398 млн. USD.

още оптимизъм
За третото тримесечие на го-
дината Intel очаква рекордна 
норма на брутната печалба 
от 67%. Прогнозира се при-
ходите да бъдат на стойност 
между 11.2 млрд. USD и 12 
млрд. USD. Това е повече от 
очакваните от анализатори-
те 10.9 млрд. USD.

Резултатите на 
Intel надминаха 
очакванията добив на нефт в либийски 

води. Това ще бъде поред-
ното разследване срещу BP 
в САЩ след експлозията на 
платформата на компанията 
в Мексиканския залив.

затворническа 
сделка
Според сенатора Франк 
Лотънбърг BP е помогнала 
за предсрочното освобож-
даване на Абдел Басет ал 
Меграхи от шотландските 
власти миналата година. 

Прокурори влизат в Credit Suisse
Германските власти 
разследват служители 
на банката 
за съдействие 
при избягване на 
данъци

Германски прокурори 
са влезли в 13 клона на 
швейцарската банка Credit 
Suisse във връзка с разслед-
ване за данъчни измами. 
Около 150 следователи са 
участвали в претърсването 
на офисите, съобщиха от 
прокуратурата в Дюсел-
дорф. Целта на проверката 
е да се установи дали слу-
жители на банката са съ-
действали на свои клиенти 
да избегнат плащането на 
данъци.

откраднат диск
През февруари данъчните 
власти в страната купиха 
диск с информация за око-

ло 1100 богати германци. 
Според неофициални из-
точници Германия е пла-
тила около 2.5 млн. EUR 
за данните на анонимен 
доставчик. Дискът е съ-
държал информация, ко-
ято е накарала данъчните 
да смятат, че въпросните 
германски граждани дър-
жат около 1.2 млрд. EUR 
недекларирани доходи 
в швейцарски сметки, и 
срещу тях беше открито 
разследване. 

нов фокус
Сега властите се насочват 
към банковите служители 
по подозрения, че са съ-
действали на клиентите 
си да избегнат данъци. Два 
месеца по-късно главният 
изпълнителен директор 
на Credit Suisse Ренато 
Фасбинд каза, че е много 
вероятно някои от клиен-
тите на ръководената от 
него банка да са включени 

в диска с откраднатите 
данни.

масирана атака
Редица правителства в Ев-
ропа и САЩ напоследък 
предприемат активни мер-
ки срещу избягването на 
данъци. Това не е първият 
случай, в който се смята, 
че Германия е платила за 
данни за банкови клиенти. 
Властите във Франция и 
Великобритания също са 
се сдобили с информация 
за заможни свои граждани, 
за които се предполага, че 
може да са укрили авоари 
в тайни сметки. 

Български опит
Българските власти съ-
що проучват данни за 
сметки на свои граждани 
в Швейцария и Люксем-
бург. В началото на март 
изпълнителният директор 
на Националната агенция 
за приходите Красимир 

Правителството 
пласира с 12% повече 
облигации от плани-
раното

Португалското правител-
ство продаде две емисии 
държавни облигации на 
обща стойност 1.68 млрд. 
EUR по време на аукци-
он вчера, предаде WSJ. 
Това е с 12% повече от 
планирания обем дълг от 
1.5 млрд. EUR. Емисиите 
са с падеж от съответно 

2 и 9 години. Независимо 
че рейтинговата агенция 
Moody’s понижи оценката 
си за Португалия с два 
пункта броени часове пре-
ди аукциона, облигациите 

успяха да се реализират 
над очакваните нива. 

Доходност
Според анализатори бла-
госклонността на пазара 
се дължи и на сравнител-
но по-високите проценти 
на доходност, при които е 
завършила сделката. Обли-
гацията с падеж юни 2012 
г., която носи купон от 5%, 
е увеличила доходността си 
за периода от април досега 
от 1.715% на 3.159%. Дру-
гата с матуритет юни 2019 

г. е нараснала от 4.129% м.г. 
до 5.304% на тазгодишния 
аукцион. 

Европейски дълг
Общият реализиран дълг 
на Португалия, Германия 
и Италия след вчерашните 
аукциони възлиза на 12.47 
млрд. EUR. С това времен-
но приключват пазарните 
страхове за ликвидността 
на икономиките, тъй като 
скоро няма падежи на об-
лигации и предстоящи нови 
емисии.

Като се позова на публика-
ции в пресата, че BP започ-
ва добив на нефт в залива 
Сидра край бреговете на 
Либия, сенаторът публично 
обяви съмненията си, че 
компанията е съдействала 
за пускането на Меграхи от 
затвора, за да си гарантира 
сделката с Триполи. BP спе-
чели договор за проучване 
за нефт и газ в Либия през 
2007 г. “Шокиращо е дори 
да си помисли човек, че BP 
печели от освобождаването 

 облаците над Credit Suisse се сгъстиха, след като властите в Германия се сдобиха с 
данни за свои граждани със сметки в банката снимка reuters

▶

1.68
▶ млрд. eur е общата 
стойност на продадени-
те от Португалия две 
емисии

 BP спечели договор за проучване за нефт и газ в Либия през 2007 г.  снимка bloomberg▶

на терорист, отговорен за 
смъртта на 189 американ-
ци”, пише Лотънбърг в 
писмото си до сенатската 
комисия по международни 
отношения. 

Бизнес интереси
От компанията коменти-
раха, че са обществено 
достояние записите от раз-
говорите й с британското 
правителство, по време на 
които тя е изразила безпо-
койство от бавния развой по 
споразумението за прехвър-
ляне на затворника в Либия. 
“Подобно на много други 
компании ние бяхме наяс-
но, че забавянето може да 
има негативни последици 
за британските търговски 
интереси, включително и 
ратификацията на споразу-
мението на BP за проучване 
за нефт”, казаха от компа-
нията.

Меграхи беше освободен 
от шотландски затвор, след 
като беше диагностициран 
с рак и лекарят му обяви, че 
му остават само три месеца 
живот. Сега обаче лекарят 
твърди, че либиецът може 
да живее и 10 години.

Стефанов се срещна с 
представители на герман-
ското финансово минис-
терство, за да обсъди ин-

формацията в получените 
от Берлин дискове. Това 
накара десетина бълга-
ри сами да се обадят в 

агенцията с предложение 
доброволно да си платят 
данъците, но да не бъдат 
разследвани.
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 6694,5 6688,25
Калай LME USD/т 18060 18050
Олово LME USD/т 1814 1829
Цинк LME USD/т 1826 1850
Алуминий LME USD/т 2003,5 2021
Никел LME USD/т 19515 19594
Алуминиева сплав LME USD/т 1995 1970

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1207,26 1207,9
Сребро LME USD/тр.у. 18,11 18,15
Платина LME USD/тр.у. 1523 1526,7
Паладий LME USD/тр.у. 463,25 466,25
Родий LME USD/тр.у. 2400 2450

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Юли	 Август
Суров петрол NYMEX USD/б 76,56 76,66
Брент ICE USD/б 76,31 76,34
Газьол ICE USD/т 649,25 649,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,33 4,33
Бензин 95 NYMEX USD/т 707 -
Нафта NYMEX USD/т 615 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Юли
Пшеница Soft Red CBT USD/т 202,00
Царевица Yellow CBT USD/т 152,95
Ечемик Feed ASX USD/т 189,82
Памук No.2 NYBOT USD/т 1644,62
Какао  NYBOT USD/т 3150,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3657,41
Соя No.2 ICE USD/т 352,27
Захар White NYSE LIFFE USD/т 520,50

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.07.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 15.07.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

За	дата	14.07.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1093,93 1126,75

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	14/07/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,105104 € 1,127206 € 1,099578
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,872949 € 0,890408 € 0,868584

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,832161 € 0,848804 € 0,828000

Цените са валидни за поръчки, подадени на 9/07/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	15/07/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,132769 лв. 1,132769 лв. 1,132769 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 15/07/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

13.07.2010	г.

156,76 156,00 155,23 154,85 152,94 152,94   
11,85 11,79 11,73 11,70 11,56 11,56   
85,22 84,81 84,39 83,98 82,74 82,74   
98,51 98,03 97,55 97,07 95,64 95,64   
762,30 758,60 754,90 751,20 740,10 740,10   
160,67 159,91 159,14 158,38 153,02 153,02   
78,82 78,44 78,06 77,68 75,79 75,79   
153,57 152,83 152,09 151,35 147,66 147,66   
294,32 292,91 291,51 290,11 280,30 280,30   
187,51 186,62 185,72 184,83 178,58 178,58   
228,86 227,77 226,68 225,59 217,96 217,96   
80,23 79,85 79,47 79,08 76,41 76,41   
230,08 228,98 227,88 226,79 219,12 219,12   

до	15.00	ч.	на	9.07.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.6640 4.6873  4.8506 4.6640 4.5707   -9.42% 14.53% -12.70% -26.48% 21.01.2008
фонд в акции 6.5598 6.5926  6.8222 6.5598 6.4286   -7.39% 14.33% -4.90% -15.67% 23.01.2008
високодоходен 10.1230 10.2748  10.5279 0.0000 0.0000   0.63% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2102    2.2102    -11.32% 27.50% -4.57% -58.84% 12.11.2007
балансиран 2.6303    2.6303    -11.57% 24.14% -6.74% -52.31% 12.11.2007

паричен пазар 11.1485  11.1429  11.1262 11.1373 11.1373 11.1429 3.73% 0.13% 6.92% 6.33% 06.10.2008
балансиран 10.6556  10.6026  10.4966 10.5496  0.0000 -1.00% 4.69% 5.07% 3.42% 06.10.2008
фонд в акции 9.6493  9.6013  9.4573 9.5053  0.0000 -6.61% 8.69% 1.06% -2.31% 06.10.2008
             
балансиран 13.3215    13.1896    -1.73% 6.46% 2.51% 6.22% 14.12.2005
фонд в акции 7.7789    7.7019    -8.05% 13.39% -5.12% -5.24% 01.03.2006
фонд в акции 4.9147    4.8660    -16.87% 11.98% -13.92% -16.29% 21.06.2006
фонд в акции 7.6947    7.4706    -5.68% 13.25% 10.33% -11.28% 05.02.2008
фонд в акции 10.5524    10.2450    -0.17% 11.71% 9.59% 1.00% 05.02.2008
паричен пазар 11.8663    11.8663    4.60% 0.21% 8.90% 8.43% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 80.0883    79.8080  80.0883  -3.43% 2.38% 6.46% -5.46% 20.11.2006
фонд в акции 45.8484    45.6192  45.8484  -11.65% 2.69% -5.29% -14.86% 20.11.2006
фонд в акции 63.3031    62.9866  63.3031  -8.18% 4.41% 6.96% -13.22% 03.10.2007
             
фонд в акции 97.4418    95.9910    -5.79% 2.93% -3.81% -0.97% 04.01.2007
балансиран 79.8076    78.6194    -4.36% 1.75% -4.74% -7.59% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.29418    1.29160    3.54% 0.83% 6.37% 5.72% 01.12.2005
балансиран 1.04786    1.04160    -2.91% 6.00% 2.89% 0.95% 01.12.2005
фонд в акции 0.71286    0.70227    -8.80% 13.55% 3.68% -7.65% 01.03.2006
фонд в акции 0.72806    0.72370    -0.81% 1.98% 1.78% -12.71% 07.03.2008
ниско рисков 1.04410    1.04098    1.78% 0.39% 3.61% 3.52% 07.05.2009

балансиран 99.7028    98.7108    -3.43% 9.41% 3.91% -0.17% 07.12.2005
балансиран 106.0266    104.9716    -3.86% 8.29% 0.88% 1.23% 06.03.2006
фонд в акции 84.4492    83.1918    -6.77% 13.64% 3.68% -1.99% 20.06.2005
паричен пазар 120.3826    120.3826    4.79% 0.64% 6.52% 7.09% 31.10.2007
ниско рисков 92.8067    92.4359    2.80% 2.96% -5.85% -3.05% 01.02.2008
ниско рисков 105.3898  105.2845  104.9686  105.2845  2.80% 1.39% 5.19% 5.08% 01.07.2009

балансиран 4.4288     4.4024     -9.94% 10.13% 0.95%*** 4.19% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8852  0.8808  0.8786   0.8742     -16.82% 17.00% -6.02%*** -11.13% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.1030     16.9836     -8.69% 8.35% -5.88% 9.74% 28.09.2004
фонд в акции 10.6105    10.4629     -13.06% 12.51% -8.92% 1.17% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1606     1.1434     -10.43% 14.20% 4.50% 1.39% 10.05.2004
фонд в акции 0.7230     0.7123    3.62% 21.91% 28.62% -8.59% 04.10.2006
фонд в акции 0.9233     0.9097    5.30% 20.79% 3.63% -3.53% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.9205  129.7263  129.4674    2.79% 3.31% 5.30% 6.35% 04.05.2006
балансиран 14.0759  14.0759  13.9365    -6.46% 8.33% -3.39% 1.80% 17.12.2004
фонд в акции 0.7136  0.7066  0.6996    -4.76% 15.61% 4.62% -8.16% 04.05.2006
             
балансиран 785.2467    779.3721    0.69% 6.32% 11.20% -9.94% 09.05.2008
фонд в акции 701.1140    695.8688    -1.11% 7.97% 12.60% -13.79% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.1765    11.1765    2.82% 1.90% 6.07% 2.53% 30.01.2006
балансиран 114.7906    114.7906    -4.36% 7.15% 3.63% 1.44% 30.01.2005
фонд в акции 6.2687    6.2687    -11.00% 16.12% 7.30% -9.95% 30.01.2006
фонд в акции 9.9187    9.9187    -1.49% 2.00% 0.39% -0.56% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.4110    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.4978  0.4953  0.4928    -5.43% 8.46% -0.66% -23.31% 19.11.2007
балансиран 0.7312  0.7286  0.7260    -2.06% 3.83% 1.14% -11.28% 19.11.2007
ниско рисков 0.9876  0.9861  0.9846    2.41% 1.54% 6.18% -0.53% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2505  1.2486  1.2467   3.24% 0.38% 7.74% 5.26% 16.03.2006
консервативен 1.2754  0.2716  1.2678   4.06% 1.10% 8.83% 5.71% 16.03.2006
балансиран 0.8515  0.8481  0.8447   -2.07% 4.72% 0.34% -3.73% 16.03.2006
фонд в акции 0.6247  0.6216  0.6185   -7.42% 8.98% -3.81% -10.40% 16.03.2006
балансиран 0.7256  0.7227  0.7198   -4.93% 6.30% -1.95% -12.56% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 
 1.0220  1.0220  0.9709   N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1723    1.1723   2.32% 0.22% 4.17% 3.69% 15.11.2005
балансиран 1.0123   до 90 дни  над 90 дни  -0.19% 3.95% 6.84% 0.05% 12.09.2005
    0.9972  1.0073      

балансиран 6.9918    6.9918   -14.88% 12.13% -2.77% -7.86% 01.03.2006
фонд в акции 6.1061    6.1061   -12.90% 14.48% 3.41% -10.67% 01.03.2006
фонд в акции 2.8258    2.8258   0.76% 15.68% 11.52% -32.00% 05.04.2007
консервативен 10.4013    10.4013   -0.27% 1.78% 1.24% 2.51% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7354 0.7317 0.7299 0.7245 0.7245 0.7281  0.7100 -0.15% 13.53% 6.48% -7.48% 22.05.2006
фонд в акции 0.4123 0.4103 0.7299 0.4062 0.4062 0.4082  0.3981 -1.17% 18.07% 22.72% -24.52% 02.05.2007
фонд в акции 101.1728  99.9299  99.1841    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 319.6435    319.1640    2.42% 0.23% 4.90% 7.23% 17.11.2003
ниско рисков 13.0968    13.0313    0.97% 3.01% 6.62% 6.11% 27.12.2005
балансиран 11.7739    11.6562    -2.14% 6.14% 4.61% 3.66% 27.12.2005
фонд в акции 8.0300    7.9497    -6.87% 12.32% 3.95% -4.47% 07.09.2005
балансиран 20.4407    20.4407    0.79% 3.65% 4.19% 0.79% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4998    6.4673    -3.95% 6.53% -1.62% -12.91% 01.06.2007
балансиран 7.8948    7.8553    -3.04% 5.94% -0.76% -7.30% 01.06.2007
консервативен 11.4028    11.3744    4.87% 3.23% 10.11% 4.61% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1588    1.1356    -5.28% 6.34% -2.32% 3.93% 18.09.2006
балансиран 1.0219    1.0116    -2.99% 3.80% -0.29% 1.04% 10.06.2008

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,35774 -0,00654
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,75836 -0,09195
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,48653 -0,02050
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,45653 -0,00994
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,27274 -0,02507
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,67896 -0,03817
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62520 0,00186
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,34428 -0,00704
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,98071 -0,02086
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,71108 -0,00611
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,03485 -0,00557
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,70228 -0,01599
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,29475 -0,03342
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,73867 -0,02413
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,28032 -0,00284
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75974 0,00000
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,21167 -0,00541
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,81518 -0,04378
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,46761 0,00961
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,10518 -0,00350
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,32873 -0,02167
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,80997 0,01015
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,59352 0,00399
РУСКА РУБЛА RUB 100 5,03444 -0,02056
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,07806 -0,00188
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,11902 -0,00780
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,76451 -0,04298
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,97262 -0,02447
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,53966 -0,01641
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,03817 -0,01629
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1865,87000 -10,79000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 15.07.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	14.07.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0123	лв. 	0.9972	лв. 1.0073	лв. -0,19	% 		6,84	%

Сентинел	-	Рапид 1,1723	лв. 1,1723	лв. 	2,32% 4,17%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	13	юли	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

N/A 13.2736 11.9917 8.1786
320.7623 N/A 11.9505 8.1505
322.3605 13.1623 N/A 8.1103
322.3605 13.1623 11.8916 N/A

Piraeus	Funds Цени за дата 13.07.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 7.1509 6.8901

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0.6326 0.6095

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2.4754 2.4266

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9.2034 8.8460

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10.0059 9.7123

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10.3455 10.1417

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).
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Сериозен ръст в цената на желязната 
руда се очаква до края на годината
По-слабият икономи-
чески ръст, който Китай 
ще покаже тази година, 
и свитото потребле-
ние на суровини през 
последните два месе-
ца оказват негативно 
влияние върху цената на 
желязната руда. От края 
на април досега сурови-
ната се е сринала с 37%.

За трудните месеци, 
които преживява руда-
та, говорят и данните, 
оповестени в тримесеч-
ния доклад на втората 
по големина минна ком-
пания в света Rio Tinto 
Group. От изнесените 
в доклада цифри става 
ясно, че добивът на ком-
панията за последните 
три месеца е спаднал с 
2% заради по-слабото 
търсене от страна на 
Китай. Добивът за този 
период е бил 43.6 млн. 
т, след като година по-
рано е бил 44.6 млн. т. 
Според предварителните 
прогнози на анализатори 
от UBS AG добитите ко-
личества не трябваше да 
слизат под 44.8 млн. т. 
По данни от Bloomberg 
продажбите на този вид 
руда са съставлявали 
28% от общите приходи 
на Rio Tinto Group до 
12.6 млрд. USD.

Независимо от лошите 
резултати през по-
следните три месеца от 
Morgan Stanley изчисли-
ха, че цената на желяз-
ната руда в края на 2010 
г. ще бъде близо 94% 
по-висока в сравнение с 
декември 2009 г. За тях 
определящ фактор при 
формирането на стой-

Цената на 
желязната руда 

в края на 2010 г. ще 
бъде близо 94% по-
висока в сравнение 
с декември 2009 г.

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Какаото 
се нареди 
сред 

най-печелившите 
на пазара, като 
добави 118 USD 
към стойността 
си. Големият 
инвеститорски 
интерес оказва 
положително 
влияние на 
цената

Цената 
на пе-
трола 

отбеляза пониже-
ние в стойността 
си и по време 
на вчерашната 
сесия в Ню Йорк 
достигна 76.6 
USD/б. Най-силно 
влияние оказа 
доларът, който се 
покачи с 0.18%

По време 
на борсо-
вата сесия 

в сряда изме-
рителят добави 
260 пункта към 
стойността си. 
Добрите резулта-
ти на технологич-
ните компании 
изведоха пазарите 
на зелено

индекс на деня

2.71
▶ процента се понижи 
японският индекс Nikkei 
225 и достигна 9795.24 
пункта

Стока на деня

2.19
▶ процента спечели 
какаото по време на 
вчерашната борсова 
сесия и достигна 3163 
USD/тр.т.

ността си остава Китай, 
който в момента води 
политика на овладяване 
на икономическия си 
ръст, и това се отразява 
върху вноса на всички 
суровини. От консул-
тантската компания 
предвиждат, че след 
като азиатската държа-
ва постигне желания 
резултат, големият внос, 
наблюдаван в началото 
на годината, ще бъде 
възстановен. 

Според Пол Макта-
гърт, главен анализа-
тор в Credit Suisse Group 

AG, до края на тази 
година, както и през 
следващата, продажбата 
на желязна руда ще носи 
най-големите печалби за 
минните компании, като 
ще акумулира приблизи-
телно 65% от печалбите.

За такива настроения 
говори и фактът, че 
друга голяма добивна 
компания - Xstrata Plc. - 
възнамерява да започне 
първите си доставки 
на желязна руда от 
Австралия към Азия в 
началото на следващата 
година.

▶ Желязната руда ще носи близо 65% от печалбата на минните компании през 2011 г.

Азиатските борси неутрализираха загубите

Главният 
японски 

индекс Nikkei 225 е с 
ръст от 2.7% до  
9 795.2 пункта

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ акциите на водещите технологични компании 
изтеглиха азиатските пазари на зелено
  Снимки BloomBerg

Борсовите индекси 
в Азиатския и Ти-
хоокеанския регион 
регистрираха първа 
печеливша сесия за 
тази седмица, след 
като правителството 
на Сингапур повиши 
прогнозата за брутния 
вътрешен продукт на 
страната до 15%. В съ-
щото време от амери-
канската технологична 
компания Intel обявиха 
рекордни продажби за 
изминалото тримесе-
чие, отвявайки всички 
предварителни прог-
нози.

Еврото спечели 
надпреварата 
с долара
Доларът се срина по 
време на вчерашната 
търговия след поредните 
разочароващи данни от 
Щатите и положителни 
събития от Европа. В 
ранната азиатска сесия 
двойката евро/долар 
се котираше за 1.2522 
EUR/USD, но в разгара 
на европейската сесия се 
покачи с повече от 2 цента 
до 1.2738 EUR/USD. 

Въпреки намаления 
рейтинг на Португалия 
с две степени от Moody’s 
интересът към гръцките 
държавни облигации беше 
изненадващо висок и 
провокира поскъпване на 
единната валута. Гърция 
успя да продаде 6-месеч-
ни дългови книжа за 1.65 
млрд. EUR, при планирани 
1.25 млрд. EUR.

Английският паунд 
вчера също отбеляза 
значителен ръст, след 

Единната 
валута 

поскъпна с 0.18% 
и се котираше за 
1.2738 EUR/USD

Това върна икономи-
ческия оптимизъм 
на инвеститорите и 
повиши регионалния 
индекс MSCI Asia-
Pacific до най-високото 
му ниво за последните 
три седмици. Индексът, 
обединяващ близо 1000 
борсови компании от 
десет азиатски стра-
ни, Австралия и Нова 
Зеландия, се повиши с 
1.1% до 117.36 пункта, 
което е най-високото 
му ниво от 22 юни. Го-
лемият риск апетит се 
отрази най-силно върху 
технологичния сектор 
и на компаниите, изна-
сящи продукцията си 
за Европа.

Сингапурският 
Straits Times се пови-
ши с 0.7% до 2949.86 
пункта, но най-добре 
представилият се 
измерител в региона 
беше главният японски 
индекс Nikkei 225 с 
ръст от 2.7% до 9795.2 
пункта. Технологични-
те акции допринесоха 
най-много за това, а 
сред най-печелившите 
бяха тези на Intel с ръст 

като инфлацията в Англия 
през юни се покачи до 
3.1% спрямо 2.9% през 
май. Липсата на спад при 
потребителската инфлация 
въпреки очакванията на 
пазара отключва спекула-
ции за необходимост от 
прекратяване на програма-
та за количествени улесне-
ния на централната банка. 
Цените на жилищата също 
отбелязаха ръст съответно 
с 0.7% на месечна и 11% 
на годишна база.

Калин Йорданов, 
„карол”

от 2.14% до 21.01 USD.

Със силен ръст от 
1.9% до 4462.40 пунк-
та завърши и сесията за 
австралийския индекс 
S&P/ASX 200. В Южна 
Корея Kospi добави 
1.3% до 1758.01 пункта, 
докато в Тайван Taiex 
напредна с 1.5% до  
7 714.51 пункта.

Днешната сесия до-
несе повишение и на 
китайския Shanghai 
Composite, помагайки 
му да се възстанови от 
огромните загуби от 
вторник. Той нарасна с 
0.8% до 2470.44 пунк-
та, докато в Хонконг 
Hang Seng се повиши 
с 0.6% до 20 560.81 
пункта.

Петрол
USD/б
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За 60% от жителите на 
Европейския съюз свобод-
ното придвижване на хора 
и работна ръка в рамки-
те на общите граници е 
символ на европейската 
интеграция. Това показва 
докладът на Eurobarometer 
“Териториална и трудова 
мобилност”, изготвен на 
базата на проучване сред 
граждани над 15-годишна 
възраст от 27-те членки на 
ЕС. Трудовата мобилност 
е факт от 1968 г., когато 
беше заложена като една от 
четирите основни свободи 
на тогавашния единен ев-
ропейски пазар. 25 години 
по-късно последва въвеж-
дането и на свободната 
обмяна на стоки, услуги и 
капитал.

деление
Резултатите от проучва-
нето до голяма степен 
са повлияни от все още 
действащите териториални 
рестрикции при 12 от дър-
жавите, приети след 2004 
г. (NMS12) - България, 

Чехия, Естония, Кипър, 
Латвия, Литва, Унгария, 
Малта, Полша, Румъния, 
Словения и Словакия. По-
казателите им се различа-
ват от 15-те страни, при-
съединили се преди 2004 
г. (EU15) - Белгия, Италия, 
Франция, Германия, Люк-
сембург, Холандия, Дания, 
Ирландия, Португалия, Ис-
пания, Гърция, Австрия, 
Швеция, Финландия и Ве-
ликобритания. 

да тръгна или не
Въпреки положителното 
отношение на практика 
мобилността не е толкова 
често следван модел. Едва 
малко над 2% от евро-
пейците живеят в друга 
страна членка на ЕС. За 
сравнение двойно повече 
са гражданите на държави 
извън ЕС, установили се 
в рамките на съюза. Едва 
10% от европейците спо-
делят, че са пребивавали 
или работили навън през 
който и да е етап от живота 
си. Хората с роднини, при-

тежаващи чуждестранен 
опит, са 41%. Образование 
или обучение в чужбина 
пък са получили 13% от 
попитаните. Собственият 
или опитът на близки хора 
е сред факторите, които 
увеличават склонността 
за емиграция в най-голяма 
степен, открива проучва-
нето.

Стягане на багажа
Около 1/3 от гражданите 
на ЕС са оптимисти за 
шансовете си за намира-
не на работа в чужбина 
- 34% смятат, че те са по-
високи спрямо възмож-
ностите у дома. На този 
фон едва 17% вече об-
мислят възможността да 
работят навън на по-късен 
етап, обикновено до ня-
колко години. Най-често 
посочваните дестинации 
са САЩ, Великобритания 
и Австралия. Плановете 
включват намирането на 
постоянна работа и трайно 
установяване в чуждата 
страна. За тази цел 26% 

Европейците - 
повече мечти, 
по-малко 
мобилност
Обмислящите реализация 
в чужбина търсят най-вече 
стабилност

Почти половината 
от гражданите на 
България не биха 
сменили страната 
срещу каквато и да е 
сума
Поради влошената иконо-
мическа ситуация с 18% е 
спаднал броят на хората, 
готови да се преместят в 
друга държава или регион, 
ако са загубили работата си 
у дома, показва докладът 
(от 66 на 48%). За сравнение 
18% са склонни да търсят 
реализация в родината си. 
Важността на фактора без-
работица е по-висока при 
жителите на страните от 
EС-15, отколкото при тези 
от новоприсъединилите се 
12 (50 срещу 41%). 

Готов   
за промяна
Най-готови за смяна на об-

становката, ако обстоятел-
ствата го налагат, са граж-
даните на Франция, Кипър 
и Швеция (66%), следвани 
от Латвия (65%) и Холандия 
(62%). Най-силно съпроти-
вляващи се на възможност-
та за опит навън са порту-
галците (31%), българите 
(33%) и румънците (34%). 
Кризата е оказала най-силно 
влияние върху гърците, едва 
38% от които днес са склон-
ни на емиграция (срещу 67% 
през 2005 г.). 

Паричният   
фактор
Освен безработицата пред-
лаганото финансово възна-
граждение е друг стимул 
за търсене на реализация 
навън. От най-високо ни-
во на заплата се нуждаят 
жителите на 12-те нови 
членки - 44% изискват по-
не двойно възнаграждение 
от достъпното у дома. За 

Гражданите на България и Румъния  
разчитат най-малко на работа зад граница

от запитаните са научи-
ли чужд език. Всъщност 
основният мотиватор за 
избор на държава е възна-
граждението (35%), като 
паричният фактор е по-
силен за гражданите от 
новоприсъединилите се 

12 държави, отколкото при 
тези от старите 15 членки 
- 61 срещу 27%. Следва-
щите по важност фактори 
са предпочитание на кул-
турата (32%), познаване 
на езика (27%) и подходящ 
начин на живот (27%). 

нужда от  
стабилност
В момент на криза пове-
чето жители на ЕС залагат 
на сигурността. 55% от 
европейците, обмислящи 
работа навън, се интересу-
ват от постоянна позиция, 

сравнение едва 18% от ЕС-
15 гражданите оценяват 
толкова високо двойния 
паричен стимул. 52% от 

португалците, 45% от бъл-
гарите и унгарците и 43% 
от малтийците пък не биха 
сменили държавата незави-

симо от заплатата, която им 
се предложи. Най-склонни 
към финансов компромис 
са жителите на Люксем-

бург, 24% от които са го-
тови да работят в чужбина 
срещу същите пари, а 7% 
- дори срещу по-малко. 

АВСТРИЯ 8% 81%

ДАНИЯ 51% 47%

ЕСТОНИЯ38% 55%
ШВЕЦИЯ37% 56%
ЛАТВИЯ36% 55%

ЧЕХИЯ 11% 83%

КИПЪР 10% 83%

ГЪРЦИЯ8% 85%
ИТАЛИЯ4% 83%

ЛИТВА35% 44%

ФИНЛАНДИЯ 35% 60%

СЛОВЕНИЯ 30% 64%

УНГАРИЯ29% 65%

ВЕЛИКОБРИ�
ТАНИЯ 26% 70%

ФРАНЦИЯ

АВСТРИЯ

ДАНИЯ

ЧЕХИЯ

КИПЪР

ФИНЛАНДИЯ

СЛОВЕНИЯ

ВЕЛИКОБРИ�
ТАНИЯ

ФРАНЦИЯ

25% 70%

СЛОВАКИЯ23% 64%

ПОЛША 

ПОЛША 

23% 64%
ИРЛАНДИЯ

ИРЛАНДИЯ

22% 67%
ХОЛАНДИЯ 22% 70%
ПОРТУГАЛИЯ

ПОРТУГАЛИЯ

21% 68%
МАЛТА

МАЛТА

20% 75% БЕЛГИЯ 18% 79%

БЪЛГАРИЯ

БЪЛГАРИЯ

16% 69%

ЛЮКСЕМБУРГ16% 76%
РУМЪНИЯ16% 57%

ИСПАНИЯ12% 80%
ГЕРМАНИЯ

ЕСТОНИЯ

ШВЕЦИЯ

ЛАТВИЯ

ГЪРЦИЯ

ИТАЛИЯ

ЛИТВА

УНГАРИЯ

СЛОВАКИЯ

БЕЛГИЯ 

ЛЮКСЕМБУРГ

РУМЪНИЯ

ИСПАНИЯ

ГЕРМАНИЯ

11% 77%

СКЛОННИ ЛИ СТЕ 
ДА РАБОТИТЕ 
В ЧУЖБИНА?
ДА НЕ

Графика: Вихър Ласков

Само 33 процента от българите са готови да емигрират▶ Снимка марина ангелова
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Едва 6% от  
българите са 
учили в чужбина
Германия е най-
предпочитаната от 
емигрантите страна

Образователният опит в 
чужбина е една от пред-
поставките за емиграция 
на по-късен етап, показва 
проучването на Евробаро-
метър. 13% от гражданите 
на ЕС са получили някакъв 
вид обучение извън родната 
си страна (включително 
основно и висше образо-
вание). Показателят е по-
висок при държавите от 
ЕС-15 (14%) в сравнение 
12-те новоприсъединили 
се (9%). Поради факта, че 
Люксембург е родината на 
голям брой емигранти, от-
там е и най-високият про-
цент обучаващи се в чужде-
странни институции (48%). 
Следват ги кипърци (26%), 
а в дъното на класацията са 
чехите (5%), латвийците и 
българите (6%) и малтий-
ците (7%).

Повечето европейци - 
84%, не са живели или ра-
ботили в чужбина, показва 
още проучването. Тези с 
чуждестранен опит са едва 
10%. С най-богат жизнен и 
трудов опит от чужди стра-
ни са жителите на Люксем-
бург (24%), Ирландия (21%) 
и Дания (20%) за разлика от 
“домошарите” от Италия 
(2%), Унгария (3%) и Чехия 
(4%). Българите също не са 
излизали много навън (9%). 
Интересно е, че 20% от до-
питаните пътуват в чужби-
на по служба всекидневно, 
27% - всяка седмица, а 34% 
- всеки месец. 

Класови различия
По отношение на възрастта 
европейците на 25 до 39 

години са получили най-
голям чуждестранен обра-
зователен опит (17%), като 
превесът е за мъжете (14% 
срещу 13% за жените). Хо-
рата на ръководни позиции 
(20%) и самонаетите (17%) 
също са имали най-големи 
възможности за самоусъ-
вършенстване в чужбина. 

топдестинации
Несъмнено най-популяр-
ната дестинация сред еми-
грантите е Германия - 12% 
от жителите на целия ЕС са 
я предпочели за последното 
си трайно излизане навън. 
Следват я Великобритания 
(9%), Франция (8%) и САЩ 
(5%). Индивидуалният из-
бор на държавите също 
показва интересни резул-
тати. Например повечето 
естонци предпочитат Фин-
ландия, българите - Русия, 
а кипърците - Гърция и 
Великобритания. 

Препъникамък
Най-често цитираната при-
чина за въздържане от еми-
грация е фактът, че това 
означава напускане на дома 
(39%). 27% от европейците 
пък не искат да се разде-
лят със семействата си, а за 
21% по-големият проблем 
е напускането на приятели-
те. Българите и ирландците 
са най-големите домошари 
(60%), следвани от естон-
ците и испанците (57%). 
Интересни са резултатите 
за индивидуалните спънки 
пред различните държави. 
Трудности при научаването 
на чужд език е най-сериозна-
та пречка за чехите (31%). За 
гърците (29%) и австрийци-
те (25%) първо съображение 
е изоставянето на недвижи-
мата собственост.

Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

	 РЕПУБЛИКА	БЪЛГАРИЯ
                      Министерство на регионалното развитие 
 и благоустройството

ОБЯВА

МИНИСТЕРСТВО	НА	РЕГИОНАЛНОТО	РАЗВИТИЕ	
И	БЛАГОУСТРОЙСТВОТО

Гр. София, “Св. Св. Кирил и Методий” 17-19,  
тел. 02/9405627, 02/9405628, факс 02/9405694

На основание Заповед № РД-02-14 -1210/08.07.2010 г. на зам.ми-
нистъра на регионалното развитие и благоустройството, и 
във връзка с необходимостта от наемане на контрольори за осъ-
ществяване на първо ниво на контрол на български партньори 
в проекти по програмите за териториално сътрудничество, в 
които Република България участва, 

ОБЯВЯВА	КОНКУРС:
 1. За избор на контрольори и за включването им в база данни за 

осъществяване на първо ниво на контрол на български партньо-
ри в проекти по програмите за териториално сътрудничество, 
в които Република България участва.

2.Минималните и специфични изисквания, на които следва да 
отговарят кандидатите:

o образование - висше – бакалавър или магистър; 
o професионално направление:  икономика и право 
o професионален опит: минимум 3 години професионален опит в 

сферата на завършеното от кандидата висше образование;
o владеене на английски език – писмено и говоримо;
o компютърна грамотност;   
3. Допълнителни качества и умения: 
•  ползване на език/езиците на съседните на Република България 

държави (гръцки, румънски, турски, сръбски, македонски);
•  познания в сферата на финансовите инструменти на ЕС;

 

•  добри комуникационни способности;
•  способност за работа в екип;
• участие в управление/изпълнение/оценка на програми и/или 

проекти, финансирани със средства от ЕС;
•  способност да анализира информацията, да я синтезира и да 

представя резултатите в прегледен и разбираем вид;
4. Кратко описание на дейността:
•  осъществяване на първо ниво на контрол на български парт-

ньори в проекти по програмите за териториално сътрудничество, 
в които Република България участва

• проверка и заверяване на документите и разходите, декла-
рирани от партньорите изпълняващи проекти, финансирани по 
програмите за териториално сътрудничество; 

• действителност на извършените разходи;
• действителност на доставката на продукти и услуги (физи-

чески контрол на място);
• допустимост на разходите;
• съответствие на извършените разходи  с европейското 

и/или национално законодателство. 
5. Начин на провеждане на конкурса:
• по документи
• изпит – тестова част и превод от български на английски език 

и от английски на български език
• интервю.
6. Сключване на договор:
•  с одобрените кандидати се сключва рамково споразумение за 

извършване на дейността. 
•  за осъществяване на първо ниво на контрол на български 

партньори в проекти по програмите за териториално сътруд-
ничество, в които Република България участва ще бъде сключван 
граждански договор 

• Необходимите документи, които кандидатите следва да пред-
ставят за участие в конкурса са :

•  заявление по образец;
•  автобиография на английски език по образец;  

•  ксерокопие от документ за завършено висше образование; 
•  ксерокопие от документи, удостоверяващи професионален 

опит /трудова, служебна или осигурителна книжка, граждански 
договор или друг документ, удостоверяващ професионалния 
опит/; 

•  ксерокопие от други документи, удостоверяващи изпълнени-
ето на минималните и специфични изисквания;

•  декларация (по образец).
8. Документите следва да бъдат представени в срок oт 16.07.2010 

г. до 16.08.2010 г., в сградата  на МРРБ  1202, София, ул. “Св. Св. Кирил 
и Методий” 17-19 , ет 1, деловодство.

Изпитът и интервюто с допуснатите кандидати ще се прове-
де в периода 30.08.2010 г. - 10.09.2010 г. 

9. Минималното възнаграждение е в размер на левовата равнос-
тойност на 150 евро за осъществяване на първо ниво на контрол 
на един български партньор по проект в рамките на една сесия. 
Конкретното възнаграждение за осъществяване на първо ниво 
на контрол на даден партньор по проект се изчислява в зависи-
мост от типа проект.

10. В процедурата  за избор на контрольори могат да канди-
датстват физически лица от държавни, публични, научни ин-
ституции, неправителствени организации и други юридически 
лица, с изключение на  случаите когато участват в органите за 
управление на програмите (служители в Сертифициращия орган, 
Одитния орган, членовете с право на глас в Съвместния комитет 
за наблюдение и Съвместния направляващ комитет по отделните 
програми, както и служителите на ГД „Управление на територи-
алното сътрудничество”).

Списъци	и	други	съобщения	във	връзка	с	провеждането	на	
конкурса	ще	бъдат	обявявани	на	официалната	електронна	
страница	на	МРРБ	–	www.mrrb.government.bg	и	на	информаци-
онното	табло	на	МРРБ	–	административен	вход	на	МРРБ.

а не от временна заетост 
(17%). Най-непопулярни 
са сезонните и стажант-
ските програми. Докла-
дът прави разграничение 
спрямо предпочитанията 
и склонността към ком-
промис при различните 

държави - европейците 
от 12-те новоприсъедини-
ли се е по-вероятно да се 
хванат на сезонна работа, 
отколкото съседите им от 
старите членки на ЕС (23 
срещу 11% при 14% за 
целия съюз). 

Въпреки възможностите, 
предлагани от европей-
ските институции, малко 
хора са чували за тях или 
ги използват. 12% от запи-
таните знаят за Европей-
ската мрежа за публични 
трудови услуги (EURES), 

а 21% биха се доверили 
на държавните трудови 
борси. Множеството от 
обмислящите или стигна-
ли до решение за работа 
навън разчитат на лични 
познанства и информация 
от интернет. 

АВСТРИЯ 8% 81%

ДАНИЯ 51% 47%

ЕСТОНИЯ38% 55%
ШВЕЦИЯ37% 56%
ЛАТВИЯ36% 55%

ЧЕХИЯ 11% 83%

КИПЪР 10% 83%

ГЪРЦИЯ8% 85%
ИТАЛИЯ4% 83%

ЛИТВА35% 44%

ФИНЛАНДИЯ 35% 60%

СЛОВЕНИЯ 30% 64%

УНГАРИЯ29% 65%

ВЕЛИКОБРИ�
ТАНИЯ 26% 70%

ФРАНЦИЯ

АВСТРИЯ

ДАНИЯ

ЧЕХИЯ

КИПЪР

ФИНЛАНДИЯ

СЛОВЕНИЯ

ВЕЛИКОБРИ�
ТАНИЯ

ФРАНЦИЯ

25% 70%

СЛОВАКИЯ23% 64%

ПОЛША 

ПОЛША 

23% 64%
ИРЛАНДИЯ

ИРЛАНДИЯ

22% 67%
ХОЛАНДИЯ 22% 70%
ПОРТУГАЛИЯ

ПОРТУГАЛИЯ

21% 68%
МАЛТА

МАЛТА

20% 75% БЕЛГИЯ 18% 79%

БЪЛГАРИЯ

БЪЛГАРИЯ

16% 69%

ЛЮКСЕМБУРГ16% 76%
РУМЪНИЯ16% 57%

ИСПАНИЯ12% 80%
ГЕРМАНИЯ

ЕСТОНИЯ

ШВЕЦИЯ

ЛАТВИЯ

ГЪРЦИЯ

ИТАЛИЯ

ЛИТВА

УНГАРИЯ

СЛОВАКИЯ

БЕЛГИЯ 

ЛЮКСЕМБУРГ

РУМЪНИЯ

ИСПАНИЯ

ГЕРМАНИЯ

11% 77%

СКЛОННИ ЛИ СТЕ 
ДА РАБОТИТЕ 
В ЧУЖБИНА?
ДА НЕ

Графика: Вихър Ласков
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Община Пещера е отлич-
ник в усвояването на ев-
ропейски субсидии от опе-
ративните програми. Това 
показва справка от Инфор-
мационната система за уп-
равление и наблюдение на 
средствата от структурните 
фондове на Европейския 
съюз (ИСУН), която Ми-
нистерският съвет предос-
тави на в. “Пари”. Общият 
брой на проектите, които 
изпълнява местната власт 
и няколко от фирмите на те-
риторията на общината, са 
9, като стойността им е 10.6 
млн. лв. Реално разплатени 
и верифицирани са разходи 
в размер на 2 млн. лв. (вж. 
справката в карето).   

Екипът на общината
“Добрите резултати се дъл-
жат на добрия ни екип”, 
коментира за в. “Пари” 
Стелиян Варсанов, кмет на 
община Пещера. В момента 
звеното за подготовка и уп-
равление на европейските 
проекти на местната власт 
отговарят трима души. Вар-
санов обаче бърза да уточни, 
че като казва “добър екип”, 
има предвид не само тях, но 
всички в администрацията, 
защото работата между от-
делните звена не е на прин-
ципа на конкуренцията, а на 
допълването. 

от първия до  
последния проект
Първият проект на общи-

Пещера е общината отличник  
в усвояването на евросубсидии
Местната власт и фирмите в района са подписали договори  
по оперативните програми за близо 11 млн. лв.

благоустройството и пред-
стои да обявим избора на 
изпълнител, разказва Вар-
санов.

Общината има и друг лю-
бопитен проект, който е 
одобрен, но все още не е 
сключен договорът. Той е за 
6 млн. лв. и ще бъде финан-
сиран по ОПРР. По него е 
заложена реконструкцията 
на три основни улици в Пе-
щера - “Свобода”, “Георги 
Зафиров” и “Александър 
Стамболийски”. Ако всичко 
мине без проблеми, те ще 
се сдобият с нови тротоари, 
осветление и зелени площи. 
Ще се подобри изгледът и 
на местните паркове.

Очакваме през септем-
ври да излязат и насоките, 
свързани с процедурата по 
ОПРР за подобряване на 
туристическите атракции 
и свързаната с тях инфра-
структура, казват от общи-
ната в Пещера. По всяка 
вероятност те ще подготвят 
и такъв проект. 

Невинаги по  
мед и масло
“Два от проектите ни бяха 
отхвърлени, преработихме 
ги, пак ги подадохме и вече 
имаме одобрение”, разказва 
Варсанов. Единият от тях е 
именно първият - за ремон-
та на училищата и детски-
те градини, а другият е за 
геозащитните съоръжения 
срещу порои и свлачища. 
“Съветът ми към всички 
общинари е да бъдат мак-
симално активни и агре-
сивни в добрия смисъл на 
думата. Времето напредва 
и всяка община трябва да 
усвои максимална сума, за 
да увеличи стандарта на 

населението в нея”, казва 
кметът на Пещера. 

Според него това, което 
държавата може да направи, 
за да улесни процеса на ус-
вояване на евросубсидиите, 
е да въведе по-либерални 
процедури. “Трябва да се 
завиши контролът на етапа 
на строителните дейности”, 
казва още Варсанов.   

Гласът на бизнеса
Производството на обувки 
е една от основните дей-
ности в Пещера. Именно 
от този бранш са и повечето 
проекти, които са получили 
одобрение за финансиране 
по европрограмите. 

“Ще получим субсидии, 
за да модернизираме про-
изводството си на обувки. 
Планираме да купим нови 
машини, каквито дори все 
още няма в България”, раз-
каза за в. “Пари” Славка 
Цветанова. Тя е счетово-
дител във фирма “Гидо” и 
отговаря за подготовката и 
изпълнението на европро-
ектите на компанията. По-
следният е на стойност 1.7 
млн. лв. и ще се финансира 
чрез Оперативна програма 
“Конкурентоспособност” 
(ОПК). 

“Забавихме се с изпълне-
нието, но това беше заради 
забавянето на оперативните 
ръководства. Все пак ни 
разрешиха удължаване на 
срока и смятаме, че всичко 
ще приключи по план”, каз-
ват от компанията. Целта е 
не само да се повиши, но и 
да се разнообрази произ-
водствената дейност. През 
миналата година от “Гидо” 
са произвели 80 116 чифта 
обувки. Около 98% от про-

 Така изглежда едно от обновените училища в пещера, което през септември ще отвори врати за учениците▶

ната е свързан с ремонт и 
модернизация на училища 
и детски градини. Той е на 
стойност 4.7 млн. лв. и вече 
почти е изпълнен. “През 
септември учениците и де-
цата в детските градини ще 
влязат в изцяло обновени 
помещения”, казва с гор-
дост Варсанов. 

Последният приключен 
проект е за предоставяне 
на техническата помощ 
за модернизацията на ин-
тегрирания воден цикъл 
на общината и е за сумата 
от 1.5 млн. лв. Благода-
рение на него вече има и 
конкретен инвестиционен 
проект, според който за 
водния цикъл на общината 
ще са нужни 30 млн. лв. За 
изпълнението му общи-
ната ще кандидатства за 
субсидии по Оперативна 
програма “Околна среда”. 
По предварителна оценка 
той е класиран на 10-о 
място и местните власти 
очакват да получат поло-
жителния отговор съвсем 
скоро.

Последният одобрен про-
ект на общината е за из-
граждане на геозащитни 
съоръжения срещу порои 
и свлачища и се финанси-
ра по Оперативна програ-
ма “Регионално развитие” 
(ОПРР). Сега очакваме 
одобрение на процедурите 
за строително-монтажни 
работи от Министерството 
на регионалното развитие и 

Допълнително
Проекти за
20 млн. лв. 
по селската 
програма

Община Пещера е 
активна и в усвояването 
на субсидии от “неопе-
ративната” Програма 
за развитие на селските 

▶

райони. 
Местната администра-

ция има сключени проек-
ти за около 20 млн. лв. 

Те са свързани с рекон-
струкцията и рехаби-
литацията на водо-
снабдителната мрежа и 
канализацията на села-
та Радилово и Капитан 
Димитрово и изгражда-
не на пречиствателна 
станция.

▶

▶

8 
▶ млн. лв. е бюджетът на 
община Пещера за 2010 
г. Постъпленията от 
местни данъци и такси са 
на нивото от миналата 
година, но спадат при-
ходите от продажба на 
недвижими имоти, уточ-
няват оттам

Наименование на проекта     Сума
      (в лв.)
“Социални уСлуги в помощ  
на възраСтните хора”  67444.11
“ремонт и модернизация на общинСки учебни  
и детСки заведения в община пещера”  4704686.11
“геозащитни Съоръжения Срещу  
поройни Свлачища, намиращи Се южно  
от урбанизираната територия на гр. пещера”   878607.53
“Създаване на модели за  
междурегионално СътрудничеСтво”  244750
“разработка на иновативен продукт за  
ефикаСна СиСтемна профилактика  
на зоонозата дирофилариоза” 422671.62
“технологично обновление и  
модернизация в обувна фабрика бари”   947650
“повишаване на конкурентоСпоСобноСтта  
на “гидо” оод като производител  
за пазарите на еС”  1666665
“уСъвършенСтване на технологичния  
процеС във фирма “Софи-в”, чрез  
закупуване на ново оборудване”  214300
техничеСка помощ за подготовка  
на инвеСтиционен проект “модернизация  
на интегрирания воден цикъл на гр. пещера”  1476380

общо 10 623 154.47

▶ Европроектите в община Пещера

дукцията се продава в чуж-
бина - в Италия, Франция, 
Германия, Белгия и Чехия. 
Произвеждаме предимно 
дамски обувки, но с новото 
оборудване ще разширим 
гамата и ще пуснем детски 
обувки, за което има добра 
ниша в България, разказва 
Цветанова. От компанията 
имат планове и за нова ли-
ния мъжки обувки. “Това 
няма да е последният ни 
проект. Сега подготвяме 
нов, пак за технологична 
модернизация и пак за ку-
пуване на нови машини”, 
казват от “Гидо”. От фирма-
та споделят и че като цяло 
са доволни от служителите 
в държавната администра-
ция, с които са работили до 
момента. А те имат доста-

тъчно добър проектен опит, 
тъй като освен по ОПК 
са получавали субсидии 
и по програма ФАР, а и 
по Оперативната програма 
“Развитие на човешките 
ресурси”.

Дарина Черкезова

Съветът ми към всички общинари е да бъдат макси-
мално активни и агресивни в добрия смисъл на думата, 
казва кметът на пещера Стелиян варсанов

▶

Източник ИСУН
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Европрограмата за държавната  
администрация се опитва “да мърда”
През 2010 г. по 
Оперативна програма 
“Административен 
капацитет” планът 
максимум е да се 
договорят 48 млн. лв. 
 
Трите причини за забавя-
нето в процеса на работа 
по Оперативна програма 
“Административен капа-
цитет” (ОПАК) са свързани 
със структурни промени, 
изменения в нормативната 
база и промени в самия 
Управляващ орган (УО) на 
ОПАК. Това коментира за 
в. “Пари” Християн Даска-
лов, директор на дирекция 
ОПАК към Министерството 
на финансите (МФ), която 
в момента е Управляващ 
орган на програмата. Пре-
ди година програмата бе 
сочена като “отличник”, но 
в момента напредъкът в 
договорените и изплатени 
средства е минимален.

Къде сбъркахме
След закриването на Ми-
нистерството на държав-
ната администрация и ад-
министративната реформа 
(МДААР) през миналата 
година ОПАК бе прехвърле-
на към МФ и тази админи-
стративна процедура забави 
усвояването на европарите 
за администрацията. Това 
е и най-често посочваното 
извинение за забавените 
темпове на работата. Имен-
но поради тази причина от 
ОПАК са против идеята 
програмата да премине към 
Министерския съвет, както 
се случи с Оперативна про-
грама “Техническа помощ”. 
“Всяка промяна предста-
влява потенциален риск за 
програмата. Не смятам, че 
тази тема стои на дневен 
ред днес”, казва Даскалов.

Заради промени в норма-
тивната база пък е отложе-
но обявяването на три нови 
процедури по програмата, 
обяснява Даскалов. През 
юни влязоха в сила изме-
нения на ПМС 121, според 
които се предвижда 10-
дневен срок за обсъждане 
на насоките за кандидат-
стване, преди да бъде да-

дено начало на набирането 
на проектопредложения. 
“При това положение няма 
възможност да бъдат спа-
зени планираните срокове 
и преминахме към проце-
дура по актуализация на 
индикативната годишна 
работна програма. Тя съ-
що ще отнеме време, тъй 
като освен подготовката на 
самия документ се изисква 
и неговото одобрение от 
Комитета за наблюдение, 
както и от министъра по 
управление на средствата 
от ЕС”, каза Даскалов. 

прекроени планове
През 2010 г. по Опера-
тивна програма “Адми-
нистративен капацитет” 
трябва да бъдат открити 
за кандидатстване общо 
12 процедури на стойност 
48 млн. лв. От тях 37 млн. 
лв. са предназначени за 
централните, областните 
и общинските админи-
страции и 11 млн. лв. за 
конкретните бенефици-
енти. От дирекция ОПАК 
се стремят към постигане 
на план максимум, така че 
за цялата година да бъде 
отчетено договаряне на 
субсидии за 48 млн. лв., 
посочва Даскалов. 

До края на годината пред-
стои да бъдат открити още 
6 процедури на обща стой-
ност 17.5 млн. лв. По оста-
налите процедури, които 
бяха отворени от началото 
на годината, са подадени 79 
проектопредложения. Оце-
нителните комисии вече 
работят, казват от дирекция 
ОПАК.

администрации  
отличници
“Много добре работим с 
администрацията на Ми-
нистерския съвет, която ве-
че изпълнява един проект, 
в момента още един проект 
е в процес на оценка и се 
надявам до края на годината 
да получим нови проект-
ни предложения от тях”, 
коментира Даскалов. Той 
добавя, че през април Ми-
нистерството на финансите 
е завършило успешно свой 
проект по ОПАК. “Тради-
ционно добре работим и 

с Агенцията за обществе-
ните поръчки, както и с 
Комисията за защита на 
конкуренцията”, изрежда 
“отличниците” Даскалов. 

пропуски  
и подобрения
Все по-рядко се случва про-
ектопредложение по ОПАК 
да отпадне още на първия 
етап, т.е. административно 
съответствие, коментира 
Даскалов. Това означава, че 
бенефициентите са станали 
по-внимателни и поне си 
преглеждат документите, 

преди да ги подадат. Редки 
са и грешките на ниво до-
пустимост на проектното 
предложение, отчитат от 
дирекцията към МФ. “Ре-
ално “състезанието” за фи-
нансиране започва от най-
същественото ниво - това 
на оценката на качеството. 
Финансират се най-качест-
вените проекти в низходящ 
ред до достигане прага на 
процедурата”, коментира 
Даскалов.

От доклад на УО на 
ОПАК от края на миналата 
година става ясно, че сред 

най-често допусканите 
грешки са непознаването 
на процедурите за про-
веждане на обществените 
поръчки, липсата на капа-
цитет за управлението на 
проектите, непознаване 
на общите условия по до-
говора, неправилно реали-
зиране на заложените ко-
личествени индикатори и 
др. (вж. карето). За отстра-
няването на пропуските са 
предвидени допълнителни 
обучения и информацион-
ни дни.

Дарина Черкезова

Акценти
Грешки на 
бенефициентите 
по ОПАК  

Липса на капацитет при 
управлението на проекти-
те от страна на повече-
то бенефициенти.

Забавяне в изпълнението 
поради недобро планиране 

▶

▶

на дейностите в проекти-
те, например при планира-
не на времевото изпълне-
ние на дейностите и коор-
динирането му с важни за 
изпълнението (външни) 
фактори.

Трудности при взаимо-
действието между парт-
ньорите на различните 
бенефициенти.

Непознаване на общи-
те условия на договора, 

▶

▶

което води и до неизпъл-
нение на ангажиментите 
на съответния бенефи-
циент. Например: не се 
уведомява УО на ОПАК за 
настъпили “съществени” 
или “несъществени” про-
мени в процеса на реализи-
ране на проекта.

Неправилно реализира-
не на заложените коли-
чествени индикатори. 
Наблюдават се случаи, 

▶

при които не се обучават 
представители на целеви-
те групи по проекта.

Проблеми, свързани с въз-
лагането на обществени 
поръчки - бенефициенти-
те не познават добре нор-
мативната уредба, свър-
зана с избора на изпълни-
тел, и поради тази причи-
на при изготвяне на тръж-
ната документация често 
се допускат грешки.  

▶

Неудобните
въпроси остават
без отговор  

От близо месец Хрис-
тиян Даскалов е новият 
директор на дирекция 
“Оперативна програма 
“Административен капа-
цитет” (ОПАК), която 
е Управляващият орган 
на програмата. Преди да 
заеме този пост, той бе 
начело на одитния орган 
на Оперативна програма 
“Рибарство” към минис-
терството на земеделие-
то. В интервю за в. “Пари” 
Явор Недев, изпълнителен 
директор на Изпълнител-
на агенция “Рибарство и 

▶

аквакултури”, коменти-
ра, че програмата все още 
няма оценка за съответ-
ствие заради действия 
и бездействия лично на 
Християн Даскалов. 

Това е основната забе-
лежка от страна на Евро-
комисията и липсата на 
оценката поставя на риск 
превеждането на основна-
та част от средствата 
по програмата, свързани 
с междинните плащания. 
Потърсихме Даскалов за 
коментар не само по отно-
шение на финансовите 
показатели на ОПАК, но 
и във връзка с обвинени-
ята към него. Той обаче 
не пожела да коментира 
отправените му критики.

▶ ако бъде получена 
положителна оценка 
на актуализираната 
индикативна работна 
програма за 2010 г., до 
края на годината по 
оперативна програма 
“административен 
капацитет” ще бъдат 
открити 6 нови проце-
дури. 

общата им стой-
ност възлиза на 17.5 
млн. лв. 

а самите  процедури са: 

▶

▶

▶

1 “Ефективна 
координация и 
партньорство 
при разработва-

не и провеждане на по-
литики” - насочена към 
областните и общин-
ските администрации

2 “Траснационал-
но и между- 
регионално съ-
трудничество” 

- насочена към централ-
ните, областните и 
общинските админи-
страции

3 “Траснационално и 
междурегионално 
сътрудничество” 
- насочена към цен-

тралните, областните 
и общинските админи-
страции

4 “Подобряване на 
обслужването 
на гражданите 
и бизнеса, в т.ч. 

чрез развитие на елек-
тронно управление” - на-
сочена към централните, 
областните и общински-
те администрации 

5 “Администра-
цията - парт-
ньор  
на бизнеса” 

- насочена към админи-
страцията на МС, МФ, 
АОП и КЗК

6  “Компетент-
на съдебна  
система и 
ефективно уп-

равление на човешките 
ресурси” -  насочена към 
МП, АВ,  ВСС, ВКС, Ин-
спектората към ВСС, 
ВАС и прокуратурата

Програма

Планирани са нови процедури за 17.5 млн. лв.

Министерският съвет (МС) е един от бенефициентите, които се справят добре с усвояването на сред-
ства по оперативна програма “административен капацитет”. от Управляващия й орган обаче смятат, че 
не е добра идея МС да отговаря за цялата програма

▶

Резултати 
21.99% са реално изпла-

тените средства по 
Оперативна програма 
“Административен капа-
цитет” към края на юни, 
става ясно от справка в 
базата данни на eufunds.
bg. Общата сума е близо 
40 млн. EUR.

38.73% са договорените 
средства по програма-
та, като сумата е около 
70 млн. EUR.

▶

▶

СНИМКА БОБИ ТОшЕВ
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Bing расте  
бавно, но  
сигурно  
Търсачката на Microsoft 
Bing отчита поредния си 
лек ръст в броя търсения 
и вече държи около 12.7% 
от пазара в САЩ, показват 
данните на анализаторите 
от ComScore. Google остава 
безспорен лидер с 62.6% от 
всички търсения в САЩ, а 

на Yahoo се падат 18.9% от 
пазара. Според анализато-
ри обаче дори пазарен дял 
от 20% би бил голям успех 
за софтуерната компания, 
която се опитва да затвър-
ди позициите си на онлайн 
пазара. Обновената търсач-
ка на Microsoft бе предста-
вена преди малко повече от 
година - през юни 2009 г., и 
оттогава е в непрекъснат лек 
възход. 

Постижение 

Макар и с леко закъснение, 
Министерството на транс-
порта, информационните 
технологии и съобщенията 
публикува своята стратегия 
за електронно управление 
на страната. Стратегия, по 
която ще се направи пътна-
та карта за развитието му 
и съответно ще се измерва 
постигнатото и непостигна-
тото след 2015 г., какъвто е 
крайният срок на докумен-
та. И докато това е все още 
вариантът на стратегията, 
предложен за обществено 
обсъждане, целите, които 
си поставя ведомството, са 
доста високи. От МТИТС 
обещават 215 комплекс-
ни услуги, изцяло дигита-
лизирани търгове по об-
ществени поръчки и дори 
възможност за електронно 
кандидатстване за тях. Ако 
те бъдат постигнати реал-
но, администрацията ще 
навакса част от проспаното 
за последните 10 години, 
през които се говори за 
електронно правителство, 
но на практика се осъщест-
вяват множество децентра-
лизирани проекти, нямащи 
реален ефект. И голяма част 
от тях остават неразбрани и 
неизползвани от граждани-
те и бизнеса. 

началото
Точно обратните цели си 
е поставило МТИТС в мо-
мента. Една от първите 
му стъпки бе създаването 
на портала egov.bg, който 
да бъде лицето на елек-
тронното управление на 
страната пред потребите-
лите. Това трябва да бъде 
мястото, на което всеки да 
може да намери наличната 
му електронна услуга, от 
която и да било админи-
страция, коментира за в. 
“Пари” Първан Русинов, 
зам.-министър на транс-
порта, информационните 
технологии и съобщенията. 
По думите му работата по 
портала тече и в момента, 
като до края на месеца ще 
бъде приключена интег-
рационната платформа за 
сайта. Тя ще помогне на ус-
лугите на администрации-
те, които в момента работят 
само на техните сайтове, 
да бъдат интегрирани в 
единния портал. Целта е до 
декември 2010 г. броят на 
услугите на egov.bg да бъде 
над 100, а през следващата 
година да бъдат добавени 
още 150. В момента те са 

около 20. 
Пускането на базовата 

функционалност на ин-
теграционната платформа 
трябва да помогне тези ци-
фри да станат реални, смята 
Русинов. Според него всич-
ки администрации ще може 
да си вписват услугите и да 
визуализират услугите на 
портала като реално дейст-
ващи. Като им дадем тази 
възможност, ще има и доста 
проекти по ОПАК, които до 
края на годината ще излязат 
на egov.bg, твърди той. 

Цели 
Паралелно с това обаче от 
държавната администрация 
планират да минат едно 
ниво нагоре в електронната 
администрация, а имен-
но - да предоставят т.нар. 
комплексни услуги. Тоест 
всеки желаещ да може да 
отиде на egov.bg и да зая-
ви, че иска да получи ли-
ценз. Или да си създаде 
компания. И с това да за-
действа процедура, която 
не включва събирането на 
безброй удостоверения за 
самия него, които така или 
иначе са налични в дър-
жавната администрация и 
ще послужат отново само и 
единствено пред нея. Те ще 
бъдат изисквани от чинов-
ниците от съответното ве-
домство, което има нужда 
от информация за дадения 
гражданин автоматично, 
чрез електронната система. 
По този начин пада адми-
нистративната тежест от 
гражданите и се прехвър-
ля върху администрация-
та, коментира промените 
Русинов. Идея, която за-
легна в приоритетите на 
ведомството му още при 
встъпването му в длъж-
ност. Целта на МТИТС е 
до края на 2015 г. броят на 
тези комплексни услуги да 
бъде 215, добавя зам.-ми-
нистърът. 

Без пари под масата
Паралелно с увеличаването 
на броя на предлаганите от 
електронното управление 
услуги  държавата планира 
да дигитализират изцяло 
и търговете в държавната 
администрация - стъпка, 
която според експерти мо-
же да намали корупцията 
при обществените поръч-
ки. От министерството пла-
нират да обхванат всички 
обществени поръчки, ка-
то освен заявяването за 

Е-управлението се сдоби      с рамка
Над 215 комплексни услуги и електронни държавни поръчки обещават              от правителството 

Реклама:
Цветелина Димитрова
tzdimitrova@pari.bg
tel. 4395-849

участие в тях се очаква и 
разплащането за всички 
държавни събирания да се 
осъществява по електронен 
път.

От МТИТС планират и 
законодателни промени, с 
които да бъде осигурена 
възможност за използване 
на електронния документ 
и електронния подпис в 
съдебната система, за пре-
доставяне на електронни 
административни услуги 
от органите на съдебната 
власт и др. 

Пътна карта
По думите на Русинов 
след обсъждането на стра-
тегията най-вероятно по 

нея ще бъдат нанесени 
определени корекции. В 
момента тече публичното 
обсъждане на документа, 
а след него следва стико-
ването му и с различни-
те браншови и неправи-
телствени организации и 
междуведомственото съ-
гласуване. Но успоредно 
с това тече и създаването 
на пътна карта, по която 
ще се действа през следва-
щите 4 години и полови-
на, какъвто е обхватът на 
действие на стратегията. 
В пътната карта освен 
конкретни действия сме 
заложили и цели, кои-
то трябва да постигнем, 
коментира Русинов. По 

думите му само така мо-
же да се измери реално 
постигнатото от админи-
страцията. Никой не иска 
просто да създадем една 
система, която може да 
не работи или да не бъде 
добре приета от бизнеса 
и гражданите - това не е 
постигане на заложена 
цел, добавя зам-министъ-
рът. По думите му цялата 
пътна карта ще се базира 
на 4 основни стълба, по 
които ще се действа до 
2015 г. 

Мерки 
Сегашното правителство 
е едно от най-активните в 
областта на електронното 

управление. Дигитализа-
цията на административ-
ните услуги е сред прио-
ритетите на МТИТС още 
от създаването му, заедно 
с увеличаването на упо-
требата на интернет сред 
българските граждани. 
Двата приоритета обаче 
вървят ръка за ръка - от 
една страна, електронните 
услуги дават стимул за из-
ползване на интернет, а от 
друга - увеличаването на 
броя интернет потребите-
ли създава и “клиенти” на 
онлайн държавната адми-
нистрация. Към момента 
точен брой налични елек-
тронни услуги няма, тъй 
като те са разхвърляни из 
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Дебют

Е-управлението се сдоби      с рамка
Над 215 комплексни услуги и електронни държавни поръчки обещават              от правителството 

BlackBerry 6 
обещава големи 
промени 
Ново видео, демонстри-
ращо способностите на 
BlackBerry 6, пуснаха 
в интернет от компа-
нията производител на 
устройствата Research In 
Motion. Този път канад-
ците наблягат на про-
мените в платформата, 

които включват нов брау-
зър с мултитъч поддръж-
ка, работа със социал-
ни мрежи, универсално 
търсене, подобрен мул-
тимедиен интерфейс, 
нови възможности на 
BlackBerry Messenger, 
ново SMS приложение 
и др. Визията на самия 
телефон и датата на офи-
циалния му дебют обаче 
остават тайна. 

Цифра

150
млн. са потребителите на мобилната версия на 

Facebook по света, показват данните на най-голямата 
социална мрежа. През април те са били само 100 млн. 
души, или около 20% от общия брой регистрирани 
акаунти 

▶

различни администрации 
и няма и реална представа 
за точните инвестиции в 
проекта от стартирането 
му до днес. 

Според различни ор-
ганизации обаче именно  
е-управлението може да се 
превърне в един от изходи-
те от кризата за България. 
Електронизацията на дър-
жавната администрация 
може да помогне в много 
от проблемните и в мо-
мента сектори от работата 
й, а именно оптимизация 
на персонала и най-вече 
ефективността на чинов-
ниците, бързината на ус-
лугите, предоставяни от 
държавата и т.н., смятат от 

Българската стопанска ка-
мара. В момента България 
на практика е на дъното на 
Европейския съюз по из-
ползването на електронни-
те услуги, предоставяни от 
държавата. Това обаче не 
се дължи на нежеланието 
на бизнеса и гражданите 
да комуникират с админи-
страцията през интернет, 
а на липсата на работещи 
услуги, смятат от органи-
зацията. 

Едва 8% от население-
то на страната използват 
онлайн администрацията, 
показва статистиката на 
Евростат. В Дания цифрата 
е 44%.

христо ласков

Компанията обещава 
финансова помощ за 
разработчиците за 
приложения, пуска и 
серия таблети

Софтуерната компания 
Microsoft ще се опита да 
навакса изоставането си 
при смартфоните с всички 
възможни средства. Това 
стана ясно от изказването 
на главния й изпълните-
лен директор Стив Балмър 
по време на откриването 
на глобалната партньорска 
конференция на гиганта 
тази седмица. Microsoft из-
падна в немилост на смарт-
фон пазара заради липсата 
на иновации от страна на 
компанията, което трябва 
да бъде наваксано с пус-
кането на Windows Phone 
7 по-късно тази година. А 
Балмър няма да жали сред-
ства (дори и финансови), 
за да накара разработчи-
ците да пишат приложения 
за операционната система, 
което трябва да върне ин-
тереса на потребителите 
към нея. 

Пазарът
Windows Mobile губи не-
прекъснато позициите си 
на пазара през последните 
3 години, като в момента 
с него работят около 6.9% 
от всички интелигентни 
устройства по света. Преди 
година пазарният дял беше 
10.8%, показват данните 
на анализаторите от ABI. 
Основните конкуренти на 
производителя на Windows 
- iPhone на Apple и Android 
на Google - отчитат ръстове 
на пазарното си присъствие 
съответно до 15.8 и 9.9%. 

Това накара Балмър за 
пореден път да прибегне 
до крайни мерки, с които 
да върне потребителското 
внимание към мобилния 
Windows и най-вече върху 
предстоящия му наследник 
- Windows Phone 7, който 
трябва да дебютира към 
края на 2010 г. Плановете 
на компанията са да про-
мени изцяло концепцията 
си за мобилни устройства, 
което ще стане и чрез въ-
веждането на хардуерни 
ограничения за произво-
дителите на смартфони, 
искащи да използват новата 
операционна система на 
гиганта. Сред тях е въвеж-
дането на задължителен 
multitouch сензорен екран, 
използването само на 3 бу-
тона на корпуса на телефо-

Microsoft бута Windows  
Phone 7 с всички сили 

на и т.н. 
За да си върне потребите-

лите обаче, Балмър залага 
първо на разработчиците на 
софтуерни приложения за 
новата операционна систе-
ма. Сред тях са и различни 
финансови инициативи ка-
то предоставянето на без-
платни тестови телефони, 
безплатни инструменти за 
програмиране и дори фи-
нансови субсидии за раз-
война дейност и маркетинг 
на вече готовите продукти. 
Microsoft е готова да га-
рантира дори и определени 
приходи за разработчиците 
и ще ги компенсира, ако не 
се справят с постигането на 
зададените им финансови 
цели. 

Конкуренция
Именно мобилните прило-
жения са основното оръ-
жие на производителите 
на мобилни телефони и 
по-специално на платфор-
мите, под които те работят 
в момента. На тях се дължи 
и успехът на iPhone, който 
върви с над 225 хил. при-

 главният изпълнителен директор на Microsoft стив Балмър е готов на всичко, 
за да навакса загубеното при смартфоните
▶

ложения за обогатяването 
на функционалността на 
устройството в App Store, 
част от които са безплат-
ни, а друга част - плате-
ни. Google също развива 
бързо своя Android Market, 
в който вече има над 65 
хил. различни програми 
за операционната система 
на компанията. Microsoft 
обаче изостава драстич-
но в тази област, с което 
допълнително отблъсква 
потребителите от смарт-
фоните си. А с Windows 
Phone 7 компанията започва 
буквално от нулата. 

И докато обещаните фи-
нансови помощи за раз-
работчиците не са нещо 
ново за софтуерната ком-
пания, която е прибягвала 
до този ход и преди, сега 
тя ще разчита на много 
повече средства, с които да 
впечатли програмистите. 
Точната сума обаче не беше 
разкрита официално. С нея 
ще трябва да бъде наваксан 
цял един етап от развитието 
на Windows Mobile, който е 
бил проспан от Microsoft. 

Или поне така заяви Бал-
мър. 

Таблети
О с в е н  с м а р т ф о н и т е 
Microsoft обеща и цяла 
серия нови таблети, с ко-
ито отново ще излезе в 
директна конкуренция с 
Apple. Защото, въпреки 
че е пионер на този пазар, 
компанията така и не успя 
да постигне успеха на iPad 
и ще се опита да поправи и 
тази си грешка. Плановете 
на софтуерния гигант са да 
мигрира операционната 
си система Windows 7 към 
таблетите, които ще бъдат 
произвеждани от традици-
онните партньори на ги-
ганта в лицето на Samsung, 
Dell и Toshiba. Първите 
подобни предложения се 
очакват до няколко месе-
ца, а според различни из-
точници техният основен 
фокус ще бъдат не толкова 
потребителите, а бизнесът. 
Което е точно противопо-
ложност на стратегията 
на Apple.

христо ласков

електронното прави-
телство остава прио-
ритет за държавната 
власт, става ясно от 
плановете на зам.-ми-
нистъра на транспор-
та, информационните 
технологии и съобщени-
ята Първан Русинов. А 
дигитализацията на ад-
министрацията е сочена 
за един от изходите на 
България от кризата

▶

Снимка БоБи Тошев

egov.bg ще 
бъде лицето 

ни пред обществото, 
мястото, през което 
“ще продаваме” ус-
лугите на държав-
ната администра-
ция, които трябва 
да се интегрират на 
едно място

Първан Русинов, 
зам.-министър на транспорта, 

информационните технологии и 
съобщенията
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Банките се превръщат във 
финансов оракул на бъде-
щето, отчитайки настоящо-
то състояние на портфейла 
на клиентите си. Трезорите 
обаче няма да вадят крис-
талната топка, коментирай-
ки кое ще бъде следващото 
им работно място или каква 
ще бъде заплатата на клиен-
та им. Банките стават все 
по-изобретателни и най-
новата услуга, която пускат, 
се нарича “Личен финансов 
портрет”. 

Картина 
на финансите
“Личен финансов портрет” 
засега се предлага само от 
Райфайзенбанк. Услугата 
дава на клиентите подроб-
на и ясна картина на фи-
нансовото им състояние. 
Консултанти на банката ще 
дават отговори в пет основ-
ни направления - с колко 
пари разполага клиентът 
месечно, има ли достатъчно 
спестявания, разумно ли е 
да тегли кредити, защитен 

ли е от финансови рискове, 
ще може ли да поддържа 
стандарта си на живот след 
пенсиониране.

Първоизточник
“Райфайзенбанк не е първа-
та банка, която предлага та-
зи услуга”, обясни изпълни-
телният й директор Момчил 
Андреев. Той коментира, че 
първата банка, която се е 
насочила към този продукт, 
е Татрабанка, част от група-
та на Райфайзенбанк, която 
оперира в Словакия. 

“Има потенциал за пред-
лагане на нови банкови ус-
луги”, каза Андреев. Той 
очаква интересът към “Лич-
ния финансов портрет” да се 
увеличава с времето. Очак-
ванията му са, че ще се въз-
ползват и хора с високи, и 
хора с ниски доходи. “Може 
да се окаже, че тези, които 
имат повече пари, всъщност 
са прекалено консерватив-
ни”, обясни той. Според 
него това ще им помогне да 
се отпуснат и да променят 

модела на управление на 
финансите си. Момчил Ан-
дреев подчерта, че портре-
тът дава картината, измерва 
финансовото състояние чрез 
определени съотношения. 
“Консултантите не се анга-
жират с определени съвети”, 
обясни той. 

развитие
В момента банкови проду-
кти и услуги ползват 54% 
от населението, показват 
данните от проучване, на-
правено от GfK по поръчка 
на Райфайзенбанк. “Хора-
та стават по-активни”, ко-
ментира Момчил Андреев. 
Според него банките трябва 
да се възползват от това и да 
предлагат нови продукти. 
По думите му има голям ин-
терес към картите и депо-
зитите, с бавни темпове се 
възстановява интересът към 
потребителското кредити-
ране. “Голям потенциал има 
за застрахователните про-
дукти”, обясни Андреев. 

радослава димитрова

Трезорите масово се обръщат към непознати продукти, за да привлекат клиенти

Снимка на личните финанси

Почитатели

54
процента от населението у нас ползват банкови 

продукти и услуги
▶

Цитат

Всичко, което дава голяма 
прозрачност, е полза 

за банките, защото намалява 
несигурността

 момчил Андреев, изпълнителен директор на 
Райфайзенбанк

снимка боби тошев

Схемата Съвети:

Финансов консултант задава
няколко въпроса на клиента, свързани с:
   месечните му приходи и разходи
   спестявания
   ползвани кредити
   застрахователни рискове
   пенсионно осигуряване

Финансовият консултант
въвежда подадената
устно информация
в софтуер.

Клиентът получава
разпечатка на личния
си финансов портрет
и разяснение от
специалист от банката.

Ако спестяванията, които имате,
покриват над �� пъти месечните
разходи, разполагате с резерв, който
позволява да помислите за
инвестиране на част от средствата.

Вноските по кредитите не трябва да
надхвърлят ��% от месечните доходи. 
Ако те са по�малък процент, може да
си позволите увеличаване на
кредитната задлъжнялост

Графика: Гриша Струнджев
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